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رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد:

جذب حداقل 10 میلیارد 
دلار تامین مالی خارجی

رشد اقتصادی 
بیش از ٤ درصد شد

صادرات به عراق 
۲٤ درصد افزایش یافت
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سرمقاله

تمرکز دولت 
بر کنترل تورم 

مهار نقدینگی می تواند تورم 
را در ســال جاری کنترل 
کند. راهکار مهار تورم ساده 
است چرا که مهار نقدینگی 
می تواند تورم را کنترل کنــد اما با توجه به اینکه 
عمده نقدینگــی در بودجه اســت و برای تأمین 
هزینه های جاری دولت مجبور به استقراض از بانک 
مرکزی اســت بنابراین تورم قابل کنترل نخواهد 
شد. قطعاً در شرایط موجود دولت بودجه جاری را 
کاهش خواهد داد تا تورم مهار شود. رشد تولید نیز 
با افزایش سرمایه گذاری خارجی و ایرانی صورت 
می گیرد و اعتماد به بخش خصوصی می تواند وضع 

مردم را بهتر کند...

  علی قنبری، اقتصاددان 
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۲

رکود معاملات بازار مسکن و کاهش قیمت ها

قیمت  مسکن 
در تهران کاهش یافت

تورم ماهانه تیر 2 درصد شد

تداوم  روند کاهش تورم  نقطه ای
صفحه3

صفحه٤

تسهیلات  ۱۰۰۰  میلیاردی  برای  تولید  دانش بنیان
صندوق   نوآوری   با   یک   بانک   تفاهم نامه   امضا   کرد

همزمان با ثبات بازار ارز و کاهش قیمت دلار، قیمت 
مسکن در مناطق مختلف شهر تهران از ۱۰ تا ۱۶ 
درصد کاهش داشته است. بازار ارز یکی از مهمترین 
مولفه های اثرگذار بر معاملات در بازارهای مختلف 
کشور اســت و نوســانات نرخ ارز اثر مستقیمی بر 
افزایش و کاهش قیمت و حجم معاملات در ســایر 
بازارها دارد. بانک مرکزی با اجرای سیاست تثبیت 
اقتصادی در صدد کنترل بازار ارز، اقدامات هماهنگی 
را انجام داده است که ثمرات آن در کاهش نرخ ارز و 
ثبات آن در ماه های اخیر ظاهر شده است. همزمان 
با مدیریت فعال بانک مرکزی در بازار ارز و کاهش 
۱2 درصدی قیمت دلار از ابتدای ســال تاکنون، 
بازارهای دیگر نیز روند کاهشــی به خود گرفته و 
حباب قیمتی آن ها در حال تخلیه است. همچنین 
بانک مرکزی برای کنترل نرخ رشــد نقدینگی به 
عنوان عامل اصلی نرخ تورم اقدامات قابل توجهی 
همچون کنترل رشد مقداری ترازنامه بانک ها انجام 
داده است. بر اساس آخرین آمارهای پولی که بانک 
مرکزی منتشــر کرده، نرخ رشد نقدینگی از 42.8 
درصد در مهرماه ۱4۰۰ به 29 درصد در پایان خرداد 
۱4۰2 رسیده اســت که کاهش 47.5 درصدی یا 
۱3.8 واحد درصدی را نشان می دهد. طبق گزارش 
جدید مرکز آمار نرخ تورم ماهانه در تیر نیز با ثبت 
عدد ۱.95 درصد، کمترین تورم ماهانه ۱۶ ماه اخیر 
را به ثبت رسانده است. معاملات بازار مسکن در سه 
ماه گذشته تحت تاثیر ثبات بازار ارز، کاهش قیمت 
دلار و تعدیل انتظارات تورمی وارد رکود شده و حجم 
 معاملات نسبت به سال گذشته افت قابل توجهی 
داشته اســت. بررســی های میدانی از بنگاه های 
معاملات املاک در مناطــق 4، 5، ۶، 9، ۱۰ و ۱8 
تهران حاکی است، قیمت فروش آپارتمان در این 
مناطق از ۱۰ تا ۱۶ درصد در پایان تیرماه نسبت به 

ماه قبل از آن کاهش یافته...

اجتماعی

رییس مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت هلال احمر 
ضمن اعلام اعزام تیم پزشکی ایران به عراق جهت پوشش 
بهداشتی و درمانی تاسوعا و عاشورای حسینی؛ در عین 
حال از برنامه ریزی صورت گرفته بــرای حضور 4هزار 
نیروی هلال احمر کشورمان در مراسم اربعین امسال و 
لحاظ اقداماتی ویژه جهت ارایه خدمات مناسب به زائران 
خبر داد. سیدعلی مرعشی در تشــریح اقدامات انجام 
شــده برای ارایه خدمات امدادی و بهداشتی و درمانی 
در مراسم اربعین امسال و در کشور عراق، به سه  ملاقات 
دکتر پیرحسین کولیوند _ رییس جمعیت هلال احمر 
کشورمان با وزیر بهداشت عراق اشاره کرد و گفت: جلسات 
بســیار خوبی در این زمینه برگزار شد و این جلسات در 
جهت تسهیل گری ارسال دارو و امکانات بیمارستان امام 
علی )ع( هلال احمر ایران و تجهیزات آن و اقداماتی که در 
موسم اربعین باید برقرار شود، صورت گرفت. یک ملاقات 
هم با وزیر کار عراق جهت تسهیل حضور کادر درمان مان 
در بیمارستان امام علی )ع( و اخذ مجوزهای لازم، انجام 
شده اســت. وی همچنین افزود: همچنین ملاقاتی با 
وزیر ارتباطات عراق به جهت برقراری امکانات ارتباطات 
رادیویی و اختصاص فرکانســی ویژه برای تیم درمان و 
آمبولانس ها صورت گرفت تا مانند سازمان امداد و نجات 
و اورژانس خودمان که در کشــور با یکدیگر در ارتباط 
هستند، در موسم اربعین و در کشور عراق نیز یک ارتباط 
این چنینی برقرار شود و خدمت رسانی تسهیل شود؛ به 
این ترتیب اگر بشود شماره ای سه یا چهار رقمی مانند 
شماره های امدادی کشــور خودمان در دسترس زائران 

باشد و تیم درمان و آمبولانس ها از طریق اطلاعات مرکز 
کنترل بتوانند سریع تر خدمات مورد لزوم را به زائران ارایه 
دهند. در مجموع تلاش می شود همه بتوانند از این شماره 
تلفن امدادی استفاده کنند و حتی این شماره مشترک 
بین هلال احمر ایران و عراق باشد و برقراری ارتباط با آن 
بدون ســیم کارت هم امکانپذیر باشد. وی همچنین به 
بیمه درمان زائران اربعین اشــاره کرد و گفت: هر فردی 
باید برای مسافرت خارج از کشور بیمه باشد. سال گذشته 
و در موسم اربعین، وزیر بهداشت  عراق برای بیمارستان ها 
دستورالعمل صادر کرد و اعمال جراحی و بستری ها به 
صورت رایگان صورت گرفت. این درحالیســت که اگر 
آن روند درمانی ادامه داشته باشــد و فرد بیمه نباشد، 
خارج از بیمارستان فرد باید هزینه ها را بپردازد. رییس 
مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت هلال احمر در این 
باره افزود: همچنین در صورت فوتی، فرد باید بیمه باشد 
که برای انتقال پیکر و سایر موارد آن بتواند از بیمه فوتی 
استفاده کند. به همین منظور هر ســال زائران اربعین 
بیمه می شوند و این بیمه توسط ســازمان حج و زیارت 
سال هاست که انجام می شود. برای امسال نیز ظاهرا چند 
روزی است که سازمان بیمه گر انتخاب شده است. بنابراین 
ما با آن بیمه زیاد کار خواهیم داشت؛ به طوری که بیمه و 
مراکز درمانی ما باید در مراسم اربعین همکاری نزدیکی 
را با یکدیگر داشته باشند تا بتوانیم زائران بیمار را به کشور 
انتقال داده و پیگیری های بعدی را نیز برایشان انجام دهیم. 
هماهنگی های مورد لزوم در مرز نیز با اورژانس به جهت 

انتقال بیمار به داخل کشور برقرار خواهد بود.

رییس شورای شــهر تهران گفت: متأسفانه شاهد 
ســرقت لوله های آب در سطح شهر هستیم. مهدی 
چمران در حاشیه برگزاری یکصدو شصت و چهارمین 
جلسه شــورای شــهر تهران گفت: پس از تذکرات 
تعدادی از اعضا؛ ناصر امانی عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه شورای شهر تهران گزارشی را از بازدید خود از 
محله جوانمرد قصاب در صحن شورا ارائه خواهد کرد 
و در ادامه شهردار منطقه 2۰ توضیحاتی را بابت این 

بازدید ارائه می کند.
وی افزود: در ادامه جلســه یک نامگذاری را خواهیم 
داشت و پس از آن به بررسی پرونده باغات خواهیم 
پرداخت. چمران در خصوص آخرین وضعیت پیش 
پرداخت ۶3۰ دســتگاه واگن مترو نیز عنوان کرد: 
روز گذشته تماس هایی را با معاونین و مدیران بانک 
مرکزی داشته ایم و به ما اعلام کرده اند امروز یا فردا 
این موضوع از طریق بانک مرکزی به بانک شهر ابلاغ 
خواهد شد و در واقع این مسئله پیگیری می شود. البته 
بنا بر هماهنگی های انجام شده قرار است ۶3۰ دستگاه 
واگن به 7۰۰ دستگاه برسد. رئیس شورای شهر تهران 
با اشاره به فرآیند پیش پرداخت ۶3۰ دستگاه واگن 
مترو گفت: پس از این مرحله ساخت پروسه واگن ها 
از طریق کشور سازنده انجام خواهد شد و پیش بینی 

می شود به تدریج این واگن ها وارد چرخه حمل و نقل 
شود؛ اما به هر ترتیب زودتر از یک سال این اقدام انجام 

نخواهد شد.
وی همچنین در خصوص آغاز به کار طرح هوشمند 
پارک حاشیه ای در پایتخت از سوی معاونت حمل و نقل 
ترافیک شهرداری تهران از روز گذشته گفت: به هر حال 
برخی ها با اجاره پارک، کاسبی جدیدی را انجام دادند 
و اینگونه اقدامات و پلاک خوانی هوشمند می تواند این 
موارد را مرتفع بسازد. چرا که خیابان برای همه است و 
باید شهروندان به صورت عادلانه از آن استفاده کنند و به 
هر حال این هم تجربه ای برای مدیریت شهری خواهد 
بود. چمران در ادامه به فرونشست بزرگراه آزادگان و 
تذکر یکی از اعضا در جلسه قبل گفت: ناگفته نماند که 
فرونشست این بزرگراه با دیگر فرونشست ها متفاوت 
است چرا که فرونشست های دیگر به خاطر استفاده 
زیاد از آب های زیرزمینی است اما فرونشست بزرگراه 
آزادگان به خاطر سرقت لوله آب انجام شده است و این 
مسئله سبب فرونشست این بزرگراه شده است. رئیس 
شورای شهر تهران با اشاره به سرقت لوله های آب و سیم 
و کابل های برق گفت: متاسفانه پس از سرقت کابل های 
برق و دریچه های آب در ســطح شهر، شاهد سرقت 

لوله های آب هستیم.

محمدمهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در خیمه عاشورایی میدان هفت تیر به 
تماشای تعزیه نشســت و با هنرمندان هنرهای 
تجســمی و مخاطبان آن  گفت وگو کرد. خیمه 
عاشــورایی میدان هفت تیر تهــران از روز اول 
ماه محرم برپا شده اســت و هنرمندان هنرهای 
تجســمی، هریک فعالیتی مرتبط با ایام محرم 
حســینی)ع( را به مخاطبان عرضــه می کنند. 
در ششــمین روز از محرم ۱4۰2 )دوشنبه دوم 
مردادماه(، وزیر ارشاد در این خیمه حضور پیدا 
کرد و دقایقی را با هنرمنــدان و مردم گفت وگو 
کرد. اسماعیلی سپس به تماشای تعزیه نشست 

و پس از آن، از غرفه های مختلف بازدید کرد.

خیمه عاشــورایی میــدان هفت تیــر تهران تا 
پایان ماه صفــر هــر روز از ســاعت ۱7 تا 22 
برقرار اســت. در این خیمه، برنامه هایی مانند 
تعزیه خوانــی، نقالی، دمام زنــی، اجرای گروه 
ســرود، قرائت زیارت عاشــورا و روضه خوانی و 
مداحی، نمایش آثار عاشــورایی رویداد »نشان 
عاشــقی« و »کاتبان ســوگ« و اجرای نقاشی 
قهوه خانــه ای عصر عاشــورا برگزار می شــود. 
همچنین دو اثر حجمی »مــرغ تیغه علامت« 
اثر هیمن نسیمی، »اسب ذوالجناح«  اثر حسین 
ملاعبدالهی و تابلوی بزرگ نقاشی قهوه خانه ای 
 اثر سعید مصیبی در حاشیه این خیمه رونمایی 

شده است.  

مدیرعامل کارخانه چوب و کاغــذ مازندران از 
افزایش ۶5 درصدی تولید کاغذ چاپ و تحریر در 
4 ماهه نخست سال جاری نسبت به بازه زمانی 
مشابه در سال گذشــته خبر داد و گفت: با تمام 
توان از برنامه دولت بــرای خودکفایی در تولید 

کاغذ ایرانی حمایت می کنیم.
امید نیک نژاد مدیرعامل شــرکت چوب و کاغذ 
مازندران با اشاره به وضعیت تولید کاغذ تحریر در 
کشور گفت:  علی رغم تنگناها و مشکلات موجود 
خصوصاً تامین مواد اولیه مورد نیاز، عزم جدی 
ما ادامه مســیر تولید کاغذ چاپ و تحریر مورد 
نیاز کشور بوده و از هیچ اقدامی برای حمایت از 
برنامه های دولت و نظــام در این زمینه فروگذار 

نخواهیم بود.
وی با تقدیــر از حمایت های ویــژه معاون اول 
ریاست جمهوری و تاکید ویژه رئیس جمهور به 

وزرای مربوطه تصریح کرد: اثبات این ادعای ما 
افزایش ۶5 درصدی تولید کاغذ چاپ و تحریر در 
کارخانه کاغذ مازندران نسبت به مدت مشابه 4 

ماهه سال گذشته است.
مدیرعامل صنایع چوب و کاغذ مازندران با بیان 
اینکه در 4ماهه امسال بیش از ۱27۰۰  تن کاغذ 
تحریر در این کارخانه تولید شــده و  رقم مدت 
مشابه سال قبل 75۰۰ تن بوده است، افزود: این 
افزایش تولید کاغذ تحریر علی رغم محدودیت 
ورود چوب و محدودیت مصرف برق نشان دهنده 
اهتمام و دلبســتگی این مجموعــه تولیدی به 
شعار سال،منویات رهبری و حل مشکل جامعه 
فرهنگی کشــور است. وی از مســؤلان مرتبط 
خواست در مورد برداشتن محدودیت مصرف برق 
و نقدینگی مورد نیاز خط تولید حمایت بیشتری 

داشته باشند.

حجت الاســلام انصاریان می گویــد عزاداری و 
کارکردن برای امام حسین علیه السلام را حتماً 
به کودکان انتقال دهید، چرا که بعد از مرگ ما، 
این کودکان باید خیمه اباعبدالله علیه السلام را 

سرپا نگه دارند.
حجت الاســلام حســین انصاریان پس از پایان 
مراسم عزاداری روز ششم محرم حسینیه هدایت، 
با حضور در حسینیه کودک مجموعه دارالعرفان 
گفت: به فرموده ائمه طاهرین علیهم السلام هر 
نوع خدمت به سیدالشهدا علیه السلام و مجالس 
عزای ایشان، برترین نیرویی است که انسان را به 
قرب خدا می رســاند. این موضوع، نکته عجیب 
و قابل تأملی اســت، چرا که نماز، روزه، خمس، 
زکات و دیگر اعمال عبادی نیز انسان را به درگاه 
الهی نزدیک می کند، اما ارتباط با امام حســین 
علیه الســلام و گریه و عزاداری برای ایشــان به 

عنوان برترین مقرب کننده اعلام شده است.

وی خطاب به معلمان و مربیان این حســینیه 
گفت: عــزاداری و کارکردن برای امام حســین 
علیه الســلام را حتماً به کودکان انتقال دهید، 
چرا که بعد از مرگ مــا، این کودکان باید خیمه 
اباعبدالله علیه السلام را سرپا نگه دارند. نگهداری 
از کودکان هنگام مراسم عزاداری برای آسایش 
خاطر والدیــن از جمله کارهــای مثبت و حائز 
اهمیت است که حضرت زینب کبری سلام الله 
علیها این عمــل را از غروب عاشــورا بر عهده 

داشتند.
 حجت الاســلام انصاریــان با تشــکر از فعالان 
حسینیه کودکان هدایت، خاطرنشان کرد: من 
همواره در مجالس از خدا درخواست کرده ام که 
هر چه را می خواهی از من بگیر، اما حسین را از 
من نگیر؛ ان شــاءالله که خداونــد این خدمت و 
ارادت به ساحت ملکوتی اباعبدالله الحسین)ع( 

را از ما نگیرد.

معاون صنعتــی وزارت دفاع از تحویل موشــک 
بالستیک شهید حاج قاســم به نیروی هوافضای 
سپاه در هفته صنعت دفاعی خبر داد. افشین نادری 
شــریف معاون امور صنعتی و تحقیقاتی وزارت 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در حاشیه مراسم 
الحاق موشک ابومهدی در جمع خبرنگاران درباره 
ویژگی های این موشک  طی سخنانی اظهار داشت: 
وقتی که از هوش مصنوعــی صحبت می کنیم، 
ســطوح مختلفی دارد که پایین ترین و کمترین 
سطح آن بینایی است. مانند بمب های هوشمند 
که هم سیکر و هم دوربین دارد، این پایین ترین 

سطح هوشمندی است.
معاون تحقیقات صنعنــی وزارت دفــاع افزود: 
استفاده از هوش مصنوعی سطوح مختلفی مانند 
بینایی، درک، حافظه مندی  داردکه آخرین سطح 
آن خودمختاری اســت. یعنی یک سامانه سلاح 
می تواند خودش ببینــد، تصمیم بگیرد، خودش 
اقدام کند و سپس در محیط یادگیری داشته باشد.

وی گفت: هنگام صحبت از هوش مصنوعی باید 
مشــخص کنیم که درباره کدام یک از ســطوح 
صحبت می کنیم.در هر کدام از سامانه سلاح ها این 
سطوح متفاوت است و این گونه نیست که هوش 

مصنوعی یک تعریف واحد داشــته باشد. نادری 
شریف تصریح کرد: سطوح هوش مصنوعی وابسته 
به هر سامانه ســلاح و هر عملیاتی که می خواهد 
انجام بدهد و قابلیتی که از آن انتظار داریم نسبت 

به آن متفاوت است.
معاون وزیر دفاع با بیان اینکه اینکه دوزدن هدف 
یکی از ویژگی های این موشک است، تاکید کرد: 
موشــک های کروز در همه جای دنیا دو ویژگی 
دارند؛ اول، پرواز در سطح پایین و دوم، مانور پذیری 
آن وقتی ارتفاع موشک کاهش پیدا می کند رادار 
نمی تواند آن را کشف و با پرواز در ارتفاع کم زمان 

عکس العمل پدافند کاهش پیدا می کند.
وی با اشاره به توان دورزدن اهداف توسط موشک 
ابومهدی ادامه داد: هر هدف استراتژیکی قطعاً در 
اطراف خود یک سیستم پدافندی دارد. معمولاً در 
چیدمان سیستم پدافندی احتمال ورود تهدید 
از یک جهت بیشتر اســت. ین موشک با مانوری 
که انجام می دهد از پشت به هدف حمله کند و یا 
می  تواند از محیطی حرکت کند که تحت پوشش 
رادارهای سیستم پدافند هوایی دشمن نباشد و با 
حرکت از نقاط کور پدافندی دشــمن، خود را به 

هدف برساند.

موشک کروز دریایی »ابومهدی« با حضور امیر 
آشتیانی وزیر دفاع، ســردار تنگسیری فرمانده 
نیروی دریایی سپاه و دریادار کاویانی جانشین 
فرمانده نیروی دریایــی ارتش به یگان های این 
دو نیرو الحاق شد. به گزارش ایسنا، موشک کروز 
»ابومهدی« از تولیدات صنایع هوافضای وزارت 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، با برد بیش از 
یک هزار کیلومتر است که می تواند هر هدفی را 
منهدم کند. با الحاق این موشــک به یگان های 
نیروهای دریایی سپاه و ارتش محدوده پوشش 
دفاع دریایی کشور نســبت به قبل چندین برابر 
می شود و می تواند دامنه عملیاتی گسترده ای را 

تحت پوشش قرار دهد.
»ابومهدی« اولین موشک کروز بردبلند دریایی 
اســت که از هوش مصنوعــی در نرم افزارهای 
مرتبط با طراحی مسیر پروازی موشک در سامانه 
فرماندهی و کنترل بهره مند است که امکان عبور 
از عوارض طبیعی و مصنوعی و نیز ســایت های 
راداری و پدافندی دشمن را دارد و از جهت های 

مختلف به سمت هدف حمله و برخورد می کند.
اســتفاده از مواد منفجره با قــدرت تخریب بالا 
در سرجنگی این موشــک، قابلیت انهدام انواع 
ناو، ناوچه و ناوشــکن ها را به آن بخشیده است. 
»ابومهدی« قابلیت شــلیک از انواع حامل های 
متحــرک و ثابــت را دارد و ســامانه هدایت و 
ناوبری اش از به روزرسانی موقعیت نهایی هدف 

در طول پرواز برخوردار اســت. واکنش سریع، 
مدیریت انتخاب هدف در میدان، دورزدن پدافند 
دشمن و قابلیت شلیک از عمق جزو ویژگی های 
این موشــک کــروز دریایی به شــمار می رود. 
»ابومهدی« می تواند در ارتفاع پست و زیر دید 
رادارهای دشــمن پرواز کند و مسیر و ارتفاعش 
را با توجه به عوارض جغرافیایی و ســامانه های 
پدافندی دشــمن تغییر دهــد. »ابومهدی« از 
سامانه ناوبری تلفیقی پیشرفته و موتور قدرتمند 
برخوردار است که می تواند از عمق خاک کشور 
و از مکانی کاملًا پنهان به سوی اهداف متحرک 

دریایی شلیک شود.
این اولین موشک کروز بردبلند دریایی است که 
از سیکر دوگان راداری بهره می برد. این فناوری 
علاوه بر مقابله با جنگ الکترونیک سامانه های 
دشــمن باعث افزایش میزان اختفای موشــک 
هنگام نزدیک شدن به هدف می شود و حالتی به 
این موشک می بخشد که می تواند بدون آگاهی 
دشمن به آن حمله کند و فرصت واکنش به موقع 

را از دشمن بگیرد.
سامانه پرتاب موشک »ابومهدی« از آماده سازی 
و پرتاب در کوتاه ترین زمان هم بهره مند اســت 
و می تواند چندین موشــک را با فواصل زمانی 
کوتاه و از مسیرهای مختلف به سمت یک هدف 
مشخص شلیک کند به شکلی که این موشک ها 

همزمان به هدف برخورد کنند.

پوشش بیمه ای زائران حسینی

سرقت لوله آب دلیل فرونشست بزرگراه آزادگان

موشک کروز »ابومهدی« به ناوگان  ارتش و سپاه پیوست
سياسیفرهنگی 

بازدید وزیر ارشاد از خیمه عاشورایی 

افزایش ۶۵ درصدی تولید کاغذ تحریر در مازندران

کارکردن برای امام حسین )ع( را به کودکان انتقال دهید

موشک بالستیک حاج قاسم تحویل سپاه می شود



اقتصاد2
ایران

رشد اقتصادی بیش از ٤ درصد
ســخنگوی دولت با اشــاره به توجه رئیس جمهور 
به وضعیت معیشــتی و حقوق بازنشستگان تاکید 
کرد کــه دولت به هیچ وجه موافــق کاهش حقوق 
بازنشسته ها نیست و اگر برداشتی اینچنین از لایحه 
برنامه هفتم توسعه شده صحیح نیست. علی بهادری 
جهرمی در نشست خود با اشاره به برنامه دولت برای 
مهار تورم گفت:بر اســاس گزارش اخیر مرکز آمار، 
روند نزولی نرخ رشد تورم ادامه داشته و تورم نقطه به 
نقطه خانوارهای کشور که در خردادماه ١٤٠٢، ٤٢,٦ 
درصد بوده است، در تیرماه در مقایسه با ماه قبل ۳/٢ 
درصد کاهش یافته و به زیر ٤٠ درصد رســید. وی 
افزود: این در حالی است که پرداخت تسهیلات در 
شبکه بانکی در سال گذشته رشد ٤۵.۳ درصدی و در 
سه ماهه اول ١٤٠٢ نیز رشد ٢۵.۸ درصدی داشته 
است. حجم نقدینگی در مرداد ١۳۹٢ معادل ٦٤٠ 
هزار میلیارد تومان بود که در پایان شهریور ١٤٠٠ 
این رقم به ٤ هزار و ٦۸ هزار میلیارد تومان رســید. 
سخنگوی دولت ادامه داد: همه این ها در کنار رشد 
اقتصادی بیش از ٤ درصدی است. نرخ بیکاری فصل 
بهار نیز طبق اعلام مرکز آمار ایران به عدد بی سابقه 
۸.٢ درصد )نسبت به بهار سال گذشته( کاهش یافته 
است. بهادری جهرمی  با بیان اینکه برای حل تنش 
آبی کشور ٢٤٠ طرح اولویت دار مورد توجه ویژه قرار 
گرفته است، اظهار کرد:  مشکل آب و خشکسالی یک 
بحران جهانی است. در ابتدای آغاز به کار دولت حدود 
۳٠٠ نقطه کشور تنش آبی شناسایی شده بود. برای 
رفع این تنش ها ٢٤٠ طرح اولویت دار در سرتاســر 
کشور تعیین و مورد توجه ویژه قرار گرفته است. وی 
ادامه داد: به طور میانگین بودجه آنها در سال گذشته 
سه برابر شده است. در سال گذشته ردیف مستقلی 
برای طرح های اضطراری به مبلغ ١۳ هزار میلیارد 

تومان در قانون بودجه درج شد.

ثبت رکورد مصرف آب در تهران
شرکت آب و فاضلاب استان تهران اعلام کرد: مصرف 
روزانه آب شهر تهران در حدنصابی بی سابقه از مرز 
سه میلیارد و ۸٠٠ میلیون لیتر در شبانه روز عبور 
کرد که این روند مصرف، می تواند تأمین پایدار آب 
شرب شهر تهران را با مخاطره مواجه کند. به گزارش 
شرکت آب و فاضلاب استان تهران، روزهای اخیر و 
با حاکم شدن جبهه هوای گرم، میزان مصرف آب 
به شکل چشمگیری افزایش یافته است، به گونه ای 
که در هفته گذشته میزان مصرف لحظه ای آب در 
تهران رقم بی سابقه ۵۷ هزار لیتر در ثانیه را تجربه 
کرد که در طول تاریخ محاســبه میزان مصرف آب 
این کلان شهر مشابه آن ثبت نشده است. این شرایط 
در حالی است که ذخایر سدهای تأمین کننده آب 
تهران نسبت به سال گذشته ۳٠ میلیون مترمکعب 
کاهش دارد و تأمین پایدار آب تهران تا پایان سال آبی 
)ابتدای پاییز( و آغاز بارش ها دغدغه نگران کننده ای 
است که صرفاً با مشارکت شهروندان و کاهش حداقل 
١٠درصدی میزان مصارف می توان از آن عبور کرد. 
شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران از شهروندان 
تهرانی درخواست می کند تا با مدیریت مصرف آب و 
انجام برخی اقدام های ساده مانند رفع نشتی احتمالی 
کولرهای آبی، پرهیز از شست وشوهای غیرضروری، 
بررسی های فنی اتصالات و لوله های آب ساختمان 

و... از هدررفت آب پیشگیری کنند.

اخبار

همزمان با ثبات بازار ارز و 
کاهش قیمت دلار، قیمت 
مسکن در مناطق مختلف 
شــهر تهران از ١٠ تا ١٦ 
درصد کاهش داشته است. 
بازار ارز یکــی از مهمترین مولفه هــای اثرگذار بر 
معاملات در بازارهای مختلف کشور است و نوسانات 
نرخ ارز اثر مستقیمی بر افزایش و کاهش قیمت و 

حجم معاملات در سایر بازارها دارد.
بانک مرکزی با اجرای سیاست تثبیت اقتصادی در 
صدد کنترل بــازار ارز، اقدامات هماهنگی را انجام 
داده است که ثمرات آن در کاهش نرخ ارز و ثبات 
آن در ماه های اخیر ظاهر شــده است. همزمان با 
مدیریت فعال بانک مرکزی در بــازار ارز و کاهش 
١٢ درصدی قیمت دلار از ابتدای ســال تاکنون، 
بازارهای دیگر نیز روند کاهشــی به خود گرفته و 

حباب قیمتی آن ها در حال تخلیه است.
همچنین بانک مرکــزی برای کنترل نرخ رشــد 
نقدینگی به عنوان عامــل اصلی نرخ تورم اقدامات 
قابل توجهی همچون کنترل رشد مقداری ترازنامه 

بانک ها انجام داده است. بر اساس آخرین آمارهای 
پولی که بانک مرکزی منتشــر کرده، نرخ رشــد 
نقدینگی از ٤٢,۸ درصــد در مهرماه ١٤٠٠ به ٢۹ 
درصد در پایان خرداد ١٤٠٢ رســیده اســت که 

کاهش ٤۷,۵ درصدی یــا ١۳,۸ واحد درصدی را 
نشان می دهد.

طبق گــزارش جدید مرکز آمار نرخ تــورم ماهانه 
در تیــر نیز با ثبت عــدد ١,۹۵ درصــد، کمترین 

تــورم ماهانه ١٦ مــاه اخیــر را به ثبت رســانده 
اســت. معاملات بازار مسکن در ســه ماه گذشته 
تحت تاثیر ثبــات بازار ارز، کاهــش قیمت دلار و 
تعدیل انتظارات تورمی وارد رکود شــده و حجم 
 معاملات نسبت به سال گذشته افت قابل توجهی 

داشته است.
بررســی های میدانی از بنگاه های معاملات املاک 
در مناطق ٤، ۵، ٦، ۹، ١٠ و ١۸ تهران حاکی است، 
قیمت فروش آپارتمــان در این مناطــق از ١٠ تا 
١٦ درصد در پایان تیرماه نســبت به ماه قبل از آن 
کاهش یافته است. بر این اساس بیش ترین کاهش 
قیمت مربوط به مناطق ۹ و ١٠ و کمترین کاهش 

قیمت به مناطق ٤ و ۵ اختصاص دارد.
گزارش جدید مرکز آمار هم نشــان می دهد، تورم 
ماهانه مســکن از ٢,٦ درصد در خردادماه به ٢,٤ 
درصد در تیرمــاه کاهش یافته و تــورم نقطه ای 
مسکن هم ۳۹,١ درصد در خردادماه به ۳۸ درصد 
در تیرماه تتزل داشته است. فعالان بازار مسکن بر 
این باورند که در صورت ثبات بــازار ارز و افزایش 
ساخت و ساز و عرضه زمین و مسکن از سوی دولت 
امکان کاهش بیش تر قیمت ها تا پایان سال وجود 

دارد.

رکود معاملات بازار مسکن و کاهش قیمت ها 

قیمت مسکن در تهران کاهش یافت

صادرات به عــراق ۲٤ درصد 
افزایش یافت

مدیرکل غرب آســیای ســازمان توسعه تجارت 
از رشــد ٢٤ درصدی صادرات ایران به عراق در ۳ 
ماهه ابتدایی ١٤٠٢ نسبت به مدت مشابه سال 
گذشــته خبر داد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
سازمان توسعه تجارت، فرزاد پیلتن مدیرکل غرب 
آسیای سازمان توسعه تجارت با اشاره به صادرات 
٢ میلیارد و ۳٤۸ میلیون دلاری به عراق در ۳ ماهه 
نخست سال جاری گفت: صادرات ۳ ماهه ابتدایی 
امسال نسبت به مدت مشابه در سال ١٤٠١  که 
ارزش حدود ١ میلیارد و ۸۸۷ میلیون دلار داشت،  
٢٤ درصد افزایش داشته است. به گفته وی، گاز 
طبیعی، میلگــرد، گوجه فرنگی، شــمش آهن، 
خوراک دام و طیور، پلی اتیلن، کلینکر، شیر خشک 
و مواد پلاستیکی بیشترین رشد صادرات به عراق 

را طی سه ماهه ابتدای سال ١٤٠٢ دارند.

قرارداد ٤٤۳ هزار واحد نهضت 
ملی مسکن امضا شد

وزارت راه و شهرســازی از تامین زمین برای یک 
میلیون و ۷۸۵ هزار واحد نهضت ملی مســکن 
خبر داد و اعلام کرد: ٤٤٢ هزار و ۹٤۸ واحد دارای 
قرارداد با سازنده است. بر اساس اعلام وزارت راه و 
شهرسازی تاکنون برای یک میلیون و ۷۸۵ هزار 
واحد زمین برای پروژه های نهضت ملی مســکن 
تامین شده اســت. تعداد ٤٤٢ هزار و ۹٤۸ واحد 
دارای قرارداد با ســازنده،  تعداد ۳٢۵ هزار و ۷۵٦ 
واحد دارای پروانه ســاختمانی، تعداد ١۸١ هزار 
و ۷٠١ واحد اتمام فونداســیون انجام شده است. 
همچنین تعداد ۳۷ هزار و ۷۳٦ واحد مســکونی 
به بانک مسکن جهت اخذ تسهیلات کم بهره در 
حوزه بازآفرینی شهری )نوسازی مسکن( معرفی 
و تاکنون قرارداد ١۹ هزار و ۸٤٢ واحد مسکونی 

امضا شده است.

جزئیات افزایش ۲ برابری سقف 
تسهیلات خرید مسکن 

مدیرعامل بانک مسکن جزئیات افزایش ٢ برابری 
سقف تسهیلات خرید مسکن را اعلام کرد. سید 
عباس حسینی مدیرعامل بانک مسکن گفت: با 
هدف اثربخشی بیشتر تسهیلات مسکن و تسهیل 
شرایط خانه دار شدن اقشار مختلف جامعه، سقف 
تسهیلات بانک مسکن از محل اوراق ممتاز افزایش 
یافته اســت. وی گفت: با موافقت شورای پول و 
اعتبار، ســقف تســهیلات از محل اوراق گواهی 
حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن در تهران 
و استان های مختلف کشور افزایش یافته است که 
در شهر تهران در بخش خرید مسکن به صورت 
انفرادی مبلغ این تسهیلات به ٤٠٠ میلیون تومان 
برای املاکی که حداکثر ٢۵ سال ساخت باشند و 
۳٢٠ میلیون تومان برای املاک بیش از ٢۵ تا ۳٠ 

سال ساخت تعیین شده است.
حســینی افزود: برای مراکز استان ها و شهرهای 
بالای ٢٠٠ هزار نفر جمعیت، مبلغ تســهیلات 
خرید مسکن به صورت انفرادی )املاک حداکثر تا 
٢۵ سال( ۳٢٠ میلیون تومان و برای سایر مناطق 
٢٤٠ میلیون تومان است. مدیرعامل بانک مسکن 
با اشاره به افزایش تسهیلات خرید مسکن برای 
زوجین، خاطرنشان کرد: سقف تسهیلات مسکن در 
شهر تهران با شرط املاک حداکثر ٢۵ سال ساخت 
۸٠٠ میلیون تومان و برای املاک بیش از ٢۵ تا ۳٠ 
سال ساخت ٦٤٠ میلیون تومان تعیین شده است.
وی اضافه کرد: میزان این تســهیلات برای مراکز 
استان ها و شهرهای بالای ٢٠٠ هزار نفر جمعیت 
٦٤٠ میلیون تومان اســت و در سایر مناطق نیز 
برای خانه های حداکثر ٢۵ ســال ساخت مبلغ 
این تســهیلات ٤۸٠ میلیون تومان تعیین شده 
است. حسینی بیان داشت: این تسهیلات در شهر 
تهران به صورت انفرادی ٢٠٠ میلیون تومان و برای 
زوجین ٤٠٠ میلیون تومان بود که بر اساس مصوبه 
جدید شورای پول و اعتبار تسهیلات هر دو بخش ٢ 
برابر شد. وی ادامه داد: سقف تسهیلات جعاله تعمیر 
واحدهای مسکونی از محل اوراق ممتاز در همه 
مناطق کشور ١٦٠ میلیون تومان است که در آن 
شرط قدمت ساخت وجود ندارد، اما برای تسهیلات 
خرید مسکن پرداخت این تسهیلات برای املاک 

حداکثر ۳٠ سال ساخت امکانپذیر است.
مدیرعامل بانک مسکن اظهار داشت: مشتریانی 
که درخواست اخذ تسهیلات آنان پیش از صدور 
این بخشنامه در دفتر نامه های وارده شعب ثبت 
شده اما به هر دلیلی موفق به انعقاد قرارداد در دفتر 
اسناد رسمی نشده اند، می توانند برای بهره مندی از 
این تسهیلات با مبالغ جدید اقدام کنند و با رعایت 
ضوابط و مقررات، اعطای تسهیلات مذکور به این 

متقاضیان بلامانع است.  
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رئیس کل بانک مرکزی از استمرار روند کاهشی 
نرخ تورم در ماه جاری خبــر داد و گفت: با نزولی 
شدن نرخ تورم و ثبات بازار ارز، شاهد کاهش قیمت 
مسکن در بیشتر مناطق تهران هستیم. محمدرضا 
فرزین در جلسه دوره ای هم اندیشی با اقتصادانان 
با اشاره به کاهش نرخ تورم گفت: از خرداد ماه نرخ 
تورم روند نزولی به خود گرفت و در ماه جاری نیز 
پیش بینی ها حاکی از کاهش نرخ تورم است. ضمنا 
با محقق شدن نرخ تورم نقطه به نقطه در کانال ۳٠ 

درصد، نرخ تورم سالانه نیز کاهش می یابد.
فرزین با تاکید بر اینکه کنترل نوســانات نرخ ارز 
توســط بانک مرکزی موجب ثبات و آرامش در 
بازارهای مختلف شــده اســت گفت: با استمرار 
سیاســت های پولی و ارزی کنونی امیدواریم نرخ 
تورم و ارز به کانال های پایین تری سوق داده شود. 
وی تاکید کرد: با پیگیری سیاست های فعلی در 
سال آینده شاهد کاهش نرخ تورم نیز خواهیم بود.

وی افزود: این امر در کنار معاملات مسکن حاکی از 
خروج تقاضای سفته بازانه از بازار مسکن و برقراری 
آرامش در این بازار اســت. این دستاورد ناشی از 
ثبات در بازار ارز و مدیریت انتظارات تورمی است 
و امیدواریم ضمن ثبات بازارهای طلا، مســکن و 
خودرو شــاهد رونق در بخش واقعــی و کاهش 
تقاضای سفته بازانه و تامین نیاز داخلی مردم در 

این بازارها باشیم.
 فرزین در ادامه به هدف گذاری بانک مرکزی برای 
میزان رشد نقدینگی پرداخت و گفت: برای نقدینگی 
نیز برنامه ریزی نرخ رشد ٢۵درصد برای امسال شده 
است البته باید یادآور شد کاهش یکباره نقدینگی 
کاری سخت اســت زیرا اقتصاد ایران بانک محور 
اســت و بخش اعظم تامین مالی توســط بانک ها 
انجام می گیرد. وی افزود: در چند ماهه اخیر رشد 
نقدینگی به نحو موثری کنترل شده است، اگر نرخ 
رشد نقدینگی را با توجه به شرایط اقتصادی کنترل 

نماییم  ثبات اســتمرار می یابــد. رئیس کل بانک 
مرکزی در خصوص حجــم اوراق گام نیز گفت: در 
ســال جاری حجم اوراق گام در حدود ١۵٠ هزار 
میلیارد تومان در فاز اول پیش بینی شده بود اما به 
دلیل اینکه در بورس برای این ابزار سقف تعیین شد 
و مشکلاتی را به همراه داشت با همکاری و تعامل 
بانک مرکزی و بورس سقف صدور اوراق برای بانک 
ها به میزان قابل توجهی افزایش یافته و در این زمینه 

مشکل رفع گردیده است.
 وی افزود: بر اساس گزارش ها در چند سال اخیر 
دائماً ســهم تامین مالی توســط بانک ها افزایش 
پیدا می کند این عدد در ســال ١٤٠٠، به ۸٠,٦ 
درصد رســیده بود اما در مقابل سهم بورس دائماً 
در زمینه تامین مالی در حال کاهش است ضمن 
آنکه سهم سرمایه گذاری خارجی نیز روند نزولی 
دارد. رئیــس کل بانک مرکزی گفت: در ســال 
١٤٠١ ســهم تامین مالی خارجی و بازار سرمایه 

از کل تامین مالی اقتصاد بــه ترتیب معادل ٠,٤ 
و ١١,۸ درصد بوده اســت. این در حالی اســت 
که سهم بازار ســرمایه از تامین مالی در سالهای 
پیش از این در ســطحی بالاتر از ١۸ درصد قرار 
 داشته است و انتظار این اســت این سهم در این

 دو حوزه افزایش یابد.
عالی ترین مقام بانک مرکزی افزود: در سال جاری 
باید حداقل ١٠ میلیارد دلار تامین مالی خارجی 
جذب نماییم و در حالت مــوازی نیز باید حداقل 
١٦ تا ١۷ درصد سهم تامین مالی از طریق بورس 
انجام شــود. فرزین تاکید کرد: تمام تلاش بانک 
مرکزی در سال جاری این است که با هماهنگی 
نهادهای ذیربط از جمله سازمان برنامه و بودجه 
و وزارت امــور اقتصادی و دارایــی، منابع جدید 
غیر سیســتم بانکی برای تامین مالی شناسایی و 
برای هزینه های دولــت و بنگاه های اقتصادی به 

کار گیرد.

مدیــرکل راه و شهرســازی 
اســتان تهــران از شــروع دور 
جدید ســاماندهی مشــاوران 
املاک در این شــهر طی هفته 
آتی خبــر داد و گفت: یک هزار 
و ۵٠٠ عملیات گشت مشترک 
 در ســه ماهــه اخیــر انجــام 

شده است.
راه و  وزارت  بــه گــزارش 
شهرســازی، »حسین جنتی« 
در جلسه مشــترک تعزیرات، 
اماکــن، اصنــاف، اتحادیــه 
مشــاوران املاک و نمایندگان 
وزارت صمت و راه و شهرسازی 
افزود: این تعداد عملیات منجر 
به پلمــپ ٢۳٠ واحد مشــاور 
امــلاک متخلف با ســه تخلف 
محرز عدم جواز و پروانه کسب، 
عدم انجام کد رهگیری یا میزان 
 دریافت حق الزحمه غیرقانونی 

شده است.
وی تصریح کــرد: در تعامــل 
با پلیــس اقتصــادی و اماکن 

و تعزیــرات، یک هــزار و ٢٠٠ 
اخطــار بــه مشــاوران املاک 
داده شــده اســت کــه اگر در 
مــدت ١۵ روز مهلــت قانونی 
مشــاوران نســبت به انجام و 
فرآیندهای قانونی اقدام نکنند، 
 پلمــپ واحدهــا ١٠٠ درصد 

خواهد بود.
مدیــرکل راه و شهرســازی 
اســتان تهران با اعلام حمایت 
از طــرح پلمــپ هوشــمند، 
ابــراز امیــدواری کــرد پلیس 
اقتصــادی بتوانــد هرچــه 
ســریعتر از طریق شرکت های 
 دانش بنیــان ایــن طــرح را 

عملیاتی کند. 
جنتی خاطرنشان کرد: با توجه 
به وســعت و جمعیــت تهران، 
اقدامات گشــت های مشترک 
ساماندهی مشاوران املاک کافی 
نبوده اما تاثیر بسیار مثبتی در 
روند اجــاره و قیمت مســکن 

داشته است.

معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیر عامل شرکت بازآفرینی شهری 
گفت: ســال ١٤٠٠ تعداد ٦٠ هزار و ۷۸۸پروانه ساخت و در سال 
١٤٠١ نیز ٦٠ هزار و ٤۸۵ واحد مســکونی در بافت های فرسوده 
در سامانه ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار ثبت شده که به لحاظ 

تعداد پروانه ١۵ درصد رشد نشان می دهد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، محمد آئینی در دومین نشست 
شورای سیاســت گذاری دبیرخانه های انتقال تجارب بازآفرینی 
۷ منطقه کشــور با اشاره این که شــهرداری کلانشهرها با ایجاد 
سازمان های عمران و بازآفرینی فضاهای شهری در حوزه بازآفرینی 
شهری پیش قدم هستند، بیان کرد: از فرمانداران و استانداران انتظار 
می رود تا با فراهم کردن بســترها و حمایت های لازم، کار را برای 

شهرداری ها در حوزه بازآفرینی شهری تسهیل  کنند.
وی با بیان اینکه وزارتخانه های کشور و راه و شهرسازی در صددند 
با بسترسازی مناسب و حمایت های لازم، ریل گذاری مناسبی برای 
شهرداری ها در حوزه بازآفرینی شهری ایجاد کنند، تصریح کرد: این 
وزارتخانه ها ی با یک همفکری و همیاری خوب دو بال غیرکالبدی 
و کالبدی در حوزه بازآفرینی شهری هستند که با سیاست گذاری 
مناسب تلاش دارند، کیفیت زندگی ساکنان در بافت های ناکارآمد 

شهری افزایش پیدا کند.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری ایران با بیان اینکه مباحث 
نظری در حوزه بازآفرینی شهری بســیار مهم است گفت: هدف 
اصلی ما در حوزه بازآفرینی شهری این است که سقف های لرزان  در 

بافت های فرسوده برچیده شود.

رئیس هیات مدیره شرکت بازآفرینی شهری ایران با اشاره به زلزله 
اخیر در کشور ترکیه، گفت: اگر کشور ترکیه به موضوع مقاوم سازی 
و نوسازی مسکن توجه نداشت، در مقایسه با زلزله شهر بم، آمار 
کشته شدگانش به ۵٠٠ هزار نفر هم می رسید. زلزله مهیب ترکیه 
در مقایسه با زلزله شهر بم یک یا دو دهم ریشتر بیشتر و محدوده 
وسعت آن ، ١٠ برابر شهر بم بود اما آمار کشته شدگان هر دو زلزله 
به یک میزان و ٤٠ هزار نفر بود. معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره 
به رهنمودهای مقام معظم رهبری در خصوص رسیدگی و نوسازی 
بافت های فرســوده، عنوان کرد: در آخرین نشست شورای عالی 
مسکن ، رئیس جمهور عنوان کرد کاری که در نوسازی بافت های 

فرسوده شروع شده با قوت ادامه پیدا کند.
آئینی با بیان اینکه از شــهرداری ها انتظار داریم پروانه ساخت در 
بافت های فرسوده را به صورت روزانه ثبت کنند، با تاکید بر این که 
در سال ١٤٠٢ در حوزه بازآفرینی شهری باید جهش اتفاق بیافتد، 
گفت: دکتر بذرپاش، مقام عالی وزارت راه و شهرسازی به اهمیت 
نوسازی بافت های فرسوده واقف هستند و حوزه بازآفرینی شهری را 

بهترین و سریع ترین روش تولید مسکن اعلام کرده است.
رئیس هیات مدیره شرکت بازآفرینی شهری با اشاره به این که صدور 
پروانه ساخت در بافت های فرسوده در سه ماهه اول امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته از رشد بسیار خوبی برخوردار بوده است، 
گفت: اجرای بسته تشویقی شهرسازانه هیچ پیش شرطی ندارد 
و عدم اجرای آن توسط برخی از شــهرداری ها باعث تهدید جان 

انسان ها در بافت های فرسوده می شود.

آئینی با یادآوری اینکه در ســطح کشــور ٢ میلیون و ۷٠٠ هزار 
بنای ناپایدار وجود دارد که اگر مورد نوسازی قرار نگیرند، جان ١٠ 
میلیون نفر از هموطن مان به خطر می افتد، بیان کرد: ۷٠ درصد از 
مشوق های بافت های فرسوده شهری منوط به اجرای بسته تشویقی 

١۹ بندی شورای عالی شهرسازی و معماری ایران است.
دبیر ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار از شهرداران کشور خواست 
مقدمات اجرای بسته تشویقی نوسازی بافت فرسوده را فراهم کرده 
و محلات هدف بازآفرینی شــهری را اعلام کنند و در ادامه گفت: 
در راســتای همکاری  و تعاملات دو جانبه با شهرداران در اجرای 
بسته ١۹ بندی تشویقی، پیش نویس تفاهمنامه ای به ادارات کل 
راه و شهرسازی ابلاغ شده اســت. مدیرعامل شرکت بازآفرینی 
شــهری ایران با یادآوری اینکه رییس جمهور به موضوع نوسازی 
بافت های فرسوده توجه خاص دارند، بیان کرد: هم اکنون تمامی 
استانداران، فرمانداران، شهرداران و ادارات کل راه و شهرسازی در 
حوزه بازآفرینی شهری پای کار آمده اند و درصددیم تمام موانع و 
مشکلات را از سر راه شهرداران برداریم. آئینی با اشاره به اینکه ۵ 
هزار و ٤٠٠ محله فرسوده در دستور کار برنامه بازآفرینی شهری قرار 
گرفته است، تصریح کرد: انجام برنامه های بازآفرینی با این حجم 
گستردگی در محله های فرسوده کشور نیازمند ١٠٠ هزار گروه 
جهادی است. در همین راستا در سطح کشوری، تفاهم نامه هایی با 
گروه های جهادی، بسیج سازندگی، دانشگاه ها و غیره مبادله شده 
است تا تحت نظر شهرداری آموزش های لازم را فرا گرفته و سپس 

در محلات فعالیت داشته باشند.

سخنگوی کمیســیون روابط بین الملل و توسعه تجارت خانه صنعت 
معدن تجارت ایران گفــت: تجارت غیرنفتی ایران به ارمنســتان در 
بهار امســال به بیش از ۳۳۵ هزار تن کالا، بــه ارزش ١٠١ میلیون و 
۷٤۷ هزار دلار رســید که این میزان در مقایســه با بهار ســال قبل، 
 بــا رشــد ۷٠ درصــدی در وزن و ۳۸.٤ درصــدی در ارزش همراه 

بوده است.
»ســید روح اله لطیفی« همزمان با ســفر وزیر خارجه ارمنستان به 
کشورمان اظهار داشت: صادرات غیرنفتی ایران به ارمنستان در سال 
١٤٠١ شاهد رشــد ۵۳درصدی بود و این روند در بهار امسال، شتاب 
بیشتری را با رشد ۳۸.٤ درصدی نسبت به سه ماهه نخست ١٤٠١ پیدا 
کرده است. وی افزود: جمهوری اسلامی ایران سیاست توسعه روابط 
همه جانبه با همسایگان را با نگاه احترام متقابل، حفظ تمامیت ارضی 
و منافع مشترک دنبال می کند که توسعه روابط اقتصادی با ارمنستان 

در همین چارچوب قابل ارزیابی است.
لطیفی گفت: ارمنستان با وجود جمعیت نسبتا کم سه میلیون نفری، 
دروازه ورود ایران به اتحادیه اقتصادی اوراســیا و شرق اروپا است و به 
عبارتی تنها مرز زمینی ایران با کشورهای اتحادیه اقتصادی اوراسیا با 

جمعیت ١۸٤میلیون نفری و بازار خرید ۵٠٠میلیارد دلاری به شمار 
می رود.

وی درباره واردات از اوراســیا توضیح  داد: یک هزار و ۸۷٢ تن کالای 
وارداتی شــامل مواد معدنی، لاشه گوســفندی، انواع فیلترها، کاغذ 
کرافت، مقوا، چوب، تجهیزات پزشــکی، دستگاه های سنجش، لوازم 
الکتریکی، محصولات آهنی و لوازم یدکی بــه ارزش هفت میلیون و 
۹۹۵ هزار و ٤١٠ دلار در فصل بهار از ارمنستان وارد شد که با رشد ١٦٢ 

درصدی در وزن و ۳٠٠ درصدی در ارزش همراه بوده است.
لطیفی درباره محصولات صادراتی ایران به ارمنستان، گفت: محصولات 
فولادی با بیش از ٢٢ درصد، مواد غذایی، ماهی و میگو، میوه و تره بار، 
خشکبار، قیر، اوره، مصالح ســاختمانی، زغال سنگ، مشتقات نفتی، 
گاز، روغن موتور، محصولات شیمیایی، انواع رنگ، چسب و حلال ها، 
محصولات بهداشتی و آرایشــی، ضد یخ، مواد پلاستیکی، لوله، کف 
پوش، لوازم آشپزخانه، پوشاک، دستکش، فرش، چرم، تخته، کاغذ، نخ 
و پارچه، کیف و کفش، کلاه، لوازم خانگی، عروسک و لوازم بازی، سیم و 
کابل، خودرو، تراکتور و تریلر، لوازم یدکی، کنتور گاز، دستگاه سنجش 
و تجهیزات پزشکی، مبل، لوستر، کاشی و سرامیک، ورقه های شیشه 

ای، آینه، ظروف آشپزخانه، اجاق گاز، رادیاتور، پکیج، مصنوعات فلزی، 
مس و آلومینیوم، پنکه، هواکش آسانسور و بالابر، ماشین آلات معدنی، 
تجهیزات کشاورزی، ماشین آلات برش، ریخته گری و قالب صنعتی، 
تجهیزات دامداری و مرغداری، دستگاه های قنادی، شیرآلات صنعتی 
و بهداشــتی، باطری، لامپ، یخچال، اجاق گاز و غیره، از عمده ترین 

کالاهای صادراتی ایران به ارمنستان در این مدت است.
سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت در پایان اظهار داشت: 
با تقویت مناسبات در منطقه قفقاز بین همسایگان و کاهش تنش های 
موجود، توســعه زیرســاخت ها و عضویت ایران در اتحادیه اوراسیا، 
می توان شاهد افزایش حجم تجارت ایران با اوراسیا و شرق اروپا از طریق 
ارمنستان در کنار سایر مســیرهای دریایی )بنادر شمالی به روسیه و 

قزاقستان(، زمینی و ریلی )از جمهوری آذربایجان به روسیه( بود.
وی گفت: البته توسعه روابط با کشــورهای عضو اکو مانند جمهوری 
آذربایجان نیز همواره در چارچوب سیاســت همسایگی، همگرایی، 
چندجانبه گرایی و توسعه بازارهای منطقه ای و بین المللی در دستور 
کار دولت سیزدهم بوده و رونق تجارت با این کشور، کشورهای آسیای 

میانه، شبه قاره هند و عربی همزمان دنبال می شود.

رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد:

جذب حداقل 10 میلیارد دلار تامین مالی خارجی

رشد 1۵ درصدی پروانه ساخت در بافت  فرسودهآغاز مرحله دوم ساماندهی مشاوران املاک

رشد ۳۸ درصدی صادرات ایران به ارمنستان 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

عرب عاملی گفت: در حال حاضر تعداد کارت سوخت 
در لیست انتظار شرکت پخش و پالایش فرآورده های 
نفتی صفر است به طوری که به تمامی متقاضیان کارت 

تحویل داده شده است.
عرب عاملــی مدیــر بازرگانی شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی گفت: با توجه به اینکه تراشه خودرو 
در خارج از کشور  انحصار دو الی سه شرکت بزرگ است 

برای همین تحویل کارت سوخت به دست متقاضیان 
به کندی پیــش می رفت. او گفــت: در این خصوص 
قرارداد جدیدی با شرکت های واردکننده قطعات کارت 
سوخت در سال گذشته  منعقد کرده ایم، اما بدلیل اینکه 
تمامی قطعات خارجی باید وارد شود، حداکثر چند ماه 
زمان می برد. عرب عاملی گفت:در حال حاضر تعداد 
کارت سوخت در لیست انتظار شرکت پخش  و پالایش 

فرآورده های نفتی صفر اســت به طوری که به تمامی 
متقاضیان کارت تحویل داده شده است.

مدیــر بازرگانی شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتی گفت: در حال حاضر ۸۰۰ هزار کارت ســوخت 
جدید مازاد هم داریم و مشکلی در زمینه تهیه کارت 
سوخت در کشور نداریم و تا امروز به تمامی در خواست 

متقاضیان پاسخ داده شده است. 

رئیس اتحادیه صباغان و گلزنان تهران گفت: بي ثباتي 
نرخ ارز مشکلات عدیده اي را براي صنف صباغان به 
وجود آورده است. از ابتداي ســال جاري پنج مرتبه 
قیمت مواد اولیه مورد نیاز گران شده است. اجاره بهاي 
کارگاه ها و مغازه ها دو برابر شده است و مالیات ها را 
۵ برابر سال گذشته افزایش داده اند. حسن سلیمي، 
رئیس اتحادیه صباغان و گلزنان تهران در معرفي این 
صنف به اختصار گفت: صنف صباغان و گلزنان از دو 
بخش صباغي و گلزني تشــکیل شده است. صباغي 
در واقع یک واژه عربي اســت که به رنگرزي پارچه و 
الیاف اطلاق مي شود و گلزني طراحي پارچه است. به 
عملیات پیاده کردن طرح و به اصطلاح گل انداختن بر 
روي پارچه گلزني مي گویند و مي توان گفت تمام افراد 
یا اصنافي که به نحوي در صنعت نساجي فعالیت دارند 
جزء مشتریان ما محسوب مي شوند و براي رنگرزي و 
طراحي پارچه به صنف ما نیاز دارند. حتي الیاف مورد 
نیاز در قالي بافي هم توسط صنف ما رنگرزي مي شود. 
او در توضیح وضعیت کسب و کار اعضاي صنف بیان 

کرد: بي ثباتي نرخ ارز بــراي صنف ما هم مانند تمام 
اصناف مشکلات زیاد به وجود آورده است، به طوري 
که از ابتداي سال جاري تا کنون پنج بار قیمت هاي 
ما عوض شده و هر بار گران تر از قبل مي شود. افزایش 
مکرر قیمت مواد اولیه مورد نیاز ما باعث بالا رفتن قیمت 
تمام شده کالا مي شــود. مگر امکان دارد که هر ماه 
قیمت را بالا ببریم و باعث ناراحتي و دلخوري مشتري 
شویم. سلیمي تصریح کرد: از سوي دیگر افزایش اجاره 
بهاي کارگاه یا مغازه ها معضلي دیگر است که کسبه با 
آن دست به گریبان هستند، به یکباره اجاره ها دو برابر 
و باعث تعطیلي تعدادي از کارگاه ها شده است. رئیس 
اتحادیه صباغان و گلزنان تهران به موضوع مالیات ها 
هم اشاره کرد و گفت: مالیات هاي صنف ما امسال پنج 
برابر شده اســت. کارگاهي که سال قبل ۲۰ میلیون 
مالیات مي داده امســال ۱۰۰ میلیون مالیات براي او 
وضع شده است. مالیات هاي صنف ما هم مانند دیگر 
اصناف بر اساس تراکنش هاي حساب بانکي محاسبه 

مي شود که کاملا نادرست و غیر عادلانه است.

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم ورزشي تهران، تورم شدید و بي ثباتي 
نرخ ارز را موجب افزایش مواد اولیه و کاهش تولید عنوان کرد و گفت: 
کاهش قدرت خرید مردم، میزان خرید فروشــگاه ها از تولیدي ها را 
پایین آورده است. مشکلات اخذ مجوز واردات، علاوه بر قیمت ارز براي 

بازرگانان لوازم ورزشي مشکل آفرین شده است.
ابوالقاسم توسلي، رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم ورزشي تهران در باره 
وضعیت کسب و کار این صنف گفت: در سال۱۴۰۲ هم مانند سال قبل 
ولي شدیدتر از آن رکود در بازار حاکم است. تورم شدید و بي ثباتي نرخ 
ارز باعث گراني شدید مواد اولیه مورد نیاز براي تولید شده و هزینه تولید 

وسایل ورزشي بسیار بالا رفته است.
وي ادامه داد: از ابتداي اسفند سال ۱۴۰۱ تا آخر خرداد ۱۴۰۲ در سه 
مرحله قیمت مواد اولیه ۸۰ درصد افزایش یافته اســت. به طور مثال 
تولیدکننده اي که قبلا ۱ تن پارچه مي خرید الان توان خرید ۷۰۰ کیلو 
پارچه را بیشتر ندارد. علاوه بر این هزینه هاي جانبي تولید مانند برق، 
حقوق کارگر و... هم افزایش یافته و همه این مسائل به کم شدن میزان 

تولید منجر مي شود.
توسلي افزود: از سوي دیگر این روزها به دلیل شرایط اقتصادي کشور 
خرید لوازم ورزشي اگر تاکنون از سبد خرید مردم حذف نشده باشد در 

پایین ترین رده اولویت قرار دارد. به دنبال کاهش قدرت خرید مردم و 
ریزش مشتري، خرید فروشگاه ها از تولیدکنندگان هم کاهش داشته 
است. کم شدن تولید و کاهش خرید توسط فروشگاه هاي عرضه لوازم 
ورزشي میزان عرضه را پایین مي آورد و به دنبال آن قیمت ها افزایش مي 
یابد و در آخر این مصرف کننده نهایي است که آسیب جدي را متحمل 

مي شود.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم ورزشي تهران در ادامه تصریح کرد: 
بخش زیادي از مواد اولیه و حتي وسایل ورزشي وارداتي هستند که در 
این مورد ما با دو مشکل روبه رو هستیم. یکي بي ثباتي نرخ ارز و افزایش 
مکرر قیمت دلار و مورد بعدي که بیشتر تاجران این حیطه را آزار مي 
دهد، بحث ممنوعیت واردات است. بازرگان ما حتي اگر توان وارادات با 
ارز آزاد را داشته باشد باز هم براي اخذ مجوز واردات و بعد از آن گمرک با 

مشکلات عدیده اي مواجه مي شود.
او در ادامه به موضوع مالیات اشاره کرد و افزود: مهمترین معضلي که این 
روزها صنف لوازم ورزشي و همچنین اتحادیه این صنف با آن دست به 
گریبان هستند مانند تمام اصناف دیگر بحث مالیات است. قانون جدید 
محاسبه مالیات اصناف بسیار ناعادلانه است. مالیات ها در سال ۱۴۰۲ 
نسبت به سال گذشته ۵ یا حتي ۶ برابر شده است در حالي که میزان 

فروش واحدهاي صنفي ما نسبت به سال قبل بسیار کمتر است. به طور 
مثال براي کسي که سال گذشته ۱۹ میلیون تومان مالیات پرداخت 
کرده امسال ۱۲۰ میلیون تومان مالیات وضع شده، یا مورد داشته ایم 
دو واحد صنفي که کارکرد نسبتا برابري داشته اند براي یکي ۱۸ و براي 
دیگري ۳۶ میلیون تومان مالیات مقرر شــده است. در تمام این موارد 
کسبه به اتحادیه شکایت مي کنند و از اتحادیه انتظار رسیدگي دارند. 
توسلي به بیان معضلات دیگر صنف متبوع خود پرداخت و گفت: چالش 
دیگر صنف ما تامین نیروي کار ماهر است. در دوران کرونا و زماني که 
وضعیت کسب و کار با ضعف مواجه شــده بود بسیاري ازکارگاه هاي 
تولیدي براي بقا مجبور به تعدیل نیرو شدند و نیروهاي ماهر خود را از 
دست دادند و حال در زمان رونق تولید با براي تامین نیروي انساني ماهر 

و کاربلد با مشکل مواجه هستند.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم ورزشي تهران در خاتمه فهرست وار به 
دیگر مشکلات این صنف اشاره و بیان کرد: تعمیر و تامین قطعات ماشین 
آلات بخش تولید یکي از مشکلات بزرگ تولیدکننده هاست. بحث بیمه 
کارکنان و مسائل مرتبط با اداره بیمه تامین اجتماعي و اخذ مجوز واردات 
براي کالاهایي که در کشور تولید نمي شوند نمونه اي از چالش هایي 

است که صنف لوازم ورزشي با آن دست به گریبان است

لیست انتظار دریافت کارت سوخت به صفر رسید

بي ثباتي نرخ ارز بلاي جان کسبه  کاهش تولید لوازم ورزشي به دلیل افزایش نرخ ارز
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مدیرعامــل اتحادیه دامداران کشــور گفت: بر 
اساس آمار به دست آمده از کشور مقصد روزانه 
۴ تا ۵ هزار دام ســبک از کشــور به مقصد بندر 
خصب عمان قاچاق می شــود. بــازار پروتئین 
در کشــور دارای نوســان کمی و کیفی بوده و 
عموماً قیمت گذاری ســلیقه ای اعمال می شود. 
در ۴ ماه گذشــته قیمت گوشت قرمز بالا بوده و 
هر کیلو گوشت گوســفند در ابتدای هفته بین 
۳۹۰ )در فروشــگاه های زنجیره ای سطح شهر( 
تا ۵۸۵ هزار تومان )فروشــگاه های آنلاین( بود. 
البته ران ممتاز این گوشت تا بالای یک میلیون 
تومان هم قیمت گذاری شــده است. حتی بازار 
گوشــت مرغ از مصوبه دولت تبعیت نکرده و در 
حالی که نرخ مصوب آن هر کیلو ۷۳ هزار تومان 
 است این عدد در بازار به حدود ۱۰۰ هزار تومان 

می رسد.
بازار گوشت قرمز هم پیش از اعیاد اسلامی تغییر 
قیمت داشته و حتی نرخ هر کیلو گوشت گوساله 
از گوشت گوسفند پیشــی گرفته و در برخی از 
قصابی های سطح شهر هر کیلو گوشت گوسفند 
۴۰۰ هزار تومان و هر کیلو گوشت گوساله ۵۰۰ 
هزار تومان اســت. در حالی که بنا بر آمار مرکز 
آمار ایران در بهار امسال پرواربندی دام سنگین 
نسبت به مشابه سال گذشته بیشتر بوده است. 
بنا بر گزارش این مرکز تعداد گاو و گوساله پروار 
شده در بهار ســال ۱۴۰۲ نزدیک به ۴۹۳ هزار 
رأس برآورد شد که نسبت به بهار سال قبل ۲۳.۳ 

درصد افزایش داشته است.
با وجود افزایش تولید گوشــت گوســاله دلیل 
جهش قیمــت در این بازار چیســت؟ مجتبی 
عالی، مدیرعامل اتحادیه دامداران کشور درباره 
چرایی این امر گفت: این مســاله می تواند چند 
دلیل داشــته باشد؛ نخســت ممکن است آمار 
منتشــر شــده از میزان پرواربندی و تولید در 
بخش دام های ســنگین درســت نباشد، دیگر 
اینکه با حذف ارز ۴۲۰۰ عوارض این امر امسال 
نمود بیشــتری در بازار گوشت داشته است. وی 
افزود: دامداران نقدینگی کافی برای پرواربندی 
نداشته و این مســاله هم ممکن است به کاهش 

تولید گوشت انجامیده باشد. وی ادامه داد: کشور 
دارای قانون های خوبی است اما این قوانین برای 
دوران صلح بوده و در حال حاضر شرایط جنگی 
)جنگ اقتصادی( است. با تغییر شرایط مدیران 
باید بتوانند به موقع تصمیم گیری متناسب با آن 
داشته باشند. مدیرعامل اتحادیه دامداران کشور 
در ادامه سخنان خود گفت: با توجه به اصلاحاتی 
که در قانون چک انجام شده برای سرعت به تولید 
چرا شــرکت های توزیع کننده نهاده های دامی 
حاضر به پذیرفتن چک از دامداران نیســتند و 

وثیقه درخواست می شود.
عالی دربــاره تغییرات انجام شــده در مدیریت 
تولید و بــازار عنوان کــرد: بــا روی کار آمدن 
وزیر فعلــی وزارت جهاد کشــاورزی تغییراتی 
در مدیریــت تولیــد و بــازار رخ داد به طوری 
که تنظیم بازار گوشــت به اتحادیــه دامداران 
سپرده شــد. ما به دنبال ســاماندهی وضعیت 
تولید و در ادامه شــبکه توزیع و بازار هســتیم. 
عالی گفــت: تلاش داریم تــا نهاده های دامی با 
خرید اعتباری مــدت دار در اختیــار دام پرور 
قرار گیرد. این زمان برای فعــالان بخش دامی 
ســبک ۴ ماه و برای بخش دام های ســنگین ۸ 
 ماه در نظر گرفته شــده که امیدواریم به نتیجه 

مطلوب برسیم.
مدیرعامل اتحادیه دامداران کشور با بیان اینکه 
مقدمات در حال انجام است، اظهار کرد: برنامه 
این است که تا ۱۰ روز آینده شاهد ثبات در بازار 
گوشت قرمز کشور باشــیم. عالی درباره میزان 
قاچاق دام از کشور تصریح کرد: بر اساس آمار به 
دست آمده از کشور مقصد این دام ها روزانه ۴ تا 
۵ هزار دام سبک از کشور به مقصد بندر خصب 

عمان قاچاق می شود.
وی درباره قاچاق دام ســنگین هــم گفت: در 
این بخــش، دام ســنگین از مرز عــراق قاچاق 
می شــود بنابراین آمار دقیقی در این باره وجود 
ندارد. در ادامه اسناد قاچاق دام سبک به مقصد 
عمان قابل مشــاهده است؛ البته اســناد ارائه 
 شــده به عنوان نمونه بوده و تعداد این برگه ها 

بیشتر است.

کارشناس اقتصاد مســکن با بیان این که بانک ها 
در کشور ابَرمالک هســتند، گفت: سازمان ثبت 
اسناد ۱۴ سال است که با ســامانه کد رهگیری 

همکاری نمی کند.
فرشــید ایلاتی با بیان این که بانک ها در کشــور 
ابرمالک مسکن هســتند، اظهار کرد:  تا سامانه 
املاک و اسکان به وجود نیاید آمار و ارقام مربوط به 
بازار مسکن از جمله خانه های خالی قابل استناد 
نیست و محل سئوال است. وی بیان کرد:  قانون 
راه اندازی سامانه املاک و اســکان سال ۱۳۹۴ 
تصویب شد، البته قبل از این سامانه،  باید سامانه 
کاداستر را درست کنیم. کاداستر ۵۰ سال است 

که در کشور اجرا نشده است.
وی افزود:  سازمان ثبت اطلاعات مربوط به مالکان 
را تهیه می کند؛ اطلاعات وضعیت مالکیت )چه 
عادی چه ســندی( مربوط به کاداستر است. در 
بهترین حالت می رسیم ۵۰ تا ۶۰ هزار واحد که 

سند رسمی دارند می دانیم صاحب آنها کیست.

کارشناس اقتصاد مسکن خیلی از املاک کشور 
قولنامه ای اســت و آمار در این رابطــه نداریم، 
اضافه کرد: چندی قبل وزیــر اقتصاد در نامه  ای 
به رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام خواستار 
اعتبارزدایی از اسناد عادی و قولنامه ای شده بود. 
ایلاتی با بیان این که ایــن کار تبعاتی را به همراه 
دارد، گفت: این کار را باید ســازمان ثبت انجام 
دهد، کار وزارت راه و شهرسازی این نیست. نقشه 
کشور را تصور کنید می گویند فقط سراغ جاهایی 
می رویم که سند رســمی دارند و تکلیفی برای 

املاک قولنامه ای نداریم.
وی تصریح کرد:  اســناد عــادی و قولنامه ای که 
داخل شهرها،  حواشی شــهرها و... وجود دارند 
بایــد در ســامانه جانمایی شــوند. یعنی همان 
سامانه های که اسناد رسمی بارگذای، جانمایی 
و... می شود. پس از آن باید اعلام کنیم هر کسی 
قولنامــه ای دارد بیاید تا برای آنها پیش ســند 
صادر شــوند. این الان محل فساد، کلاهبرداری 

 و... شــده و ملــک بــه چندیــن نفــر فروخته 
شده است.

وی با بیان این که صــدور کد رهگیری نمی تواند 
فروش ملــک بــه چندین نفــر را قفــل کند، 
اظهار کرد:  ســازمان ثبت اســناد از سال ۱۳۸۸ 
با ســامانه کد رهگیری نکرده اســت. فردی که 
دفتر امــلاک می رود باید اســتعلام پلاک ثبتی 
گرفته و قفل شود. یعنی این  که املاک به سازمان 
ثبت اعلام کند برای پلاک ثبتی معامله ای ثبت 
 شــده و اطلاعات آنرا را در ســازمان ثبت اسناد، 

ثبت شود.
وی با بیان این  که یک کار سیستمی ۱۵ سال است 
که انجام نمی  شود و مردم را به مشکل انداخته ایم، 
افزود:  سامانه ای -کد رهگیری- بر اساس قانون در 
کشور شکل گرفته و سازمان ثبت اسناد موظف 
بوده اطلاعات را به آن بدهد. هر کسی از این ناحیه 
به مشکل خورده باید یقه سازمان ثبت را بگیرد که 

چرا مردم را به مشکل انداخته اید؟

وزیر جهادکشــاورزی گفت: بخش قابل توجهی 
از کود فسفاته ایران از صربستان تهیه می شود و 
باتوجه به حجم بالای تولید اوره درایران آمادگی 
داریم ازطریق تهاتر، کود فسفاته را در ازای کود 

اوره مبادله کنیم.
به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، محمدعلی 
نیکبخــت، وزیر جهــاد کشــاورزی در دیدار با 
ولادیمیر اورلیچ، رئیس پارلمان صربستان و هیأت 
همراه اظهار کرد: ایران و صربستان رابطه دوستانه 
تاریخی با هم داشته و دارند و ما تلاش می کنیم 
این رابطه مستحکم تر از گذشــته در حوزه های 
اقتصادی و به ویژه کشاورزی گسترش یابد. وی 
افزود: ایران در یک موقعیت ممتاز جغرافیایی قرار 
دارد که می تواند نقش مؤثری در رابطه با اروپای 

شرقی به ویژه صربستان داشته باشد.
وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: دولت ایران بر 
گسترش روابط با کشورهای دوست تاکید دارد، 
ما تجربه خوبی در حوزه های مختلف کشاورزی 
داریم، در حوزه شــیلات، آبزی پروری و صید و 
صیادی با توجه به دسترســی بــه آب های آزاد 
در عمان، خلیج فارس و دریای خزر در شــمال 

موقعیت مناسبی داریم.
نیکبخت با بیان این که بخش شیلات ایران یکی 
از بهترین حوزه ها برای ســرمایه گذاری است، از 
سرمایه گذاران صربستان برای سرمایه گذاری در 
حوزه صیادی و آبزی پروری در ایران دعوت کرد. 
علاوه بر آن تبادل تجربه ما بین ایران و صربستان 
در حوزه کشاورزی و علمی برای هر دو کشور مفید 
خواهد بود. وی با بیان این که در برخی محصولات 

باغبانی رتبه اول تا هشتم جهان را داریم، گفت: در 
میزان سطح زیر کشت پسته رتبه اول و در تولید 
رتبه دوم را در دنیا داریم، در خرما و انواع مرکبات 
هم رتبه دار هستیم و صادرات قابل توجهی داریم 
و می توانیم بــرای صادرات ایــن محصولات به 

صربستان اقدام کنیم.
وی از وزیر کشــاورزی صربســتان برای حضور 
در ایــران دعوت به عمــل آورد و ادامــه داد: در 
حوزه فرآوری محصولات کشــاورزی و توســعه 
صنایع تبدیلی و تکمیلی زمینه مناســبی برای 
ســرمایه گذاری در ایران وجــود دارد. نیکبخت 
تاکید کرد: باید به سمت عملیاتی سازی توافقات 
رؤسای جمهور دو کشــور برویم، اقداماتی انجام 
شده اما کافی نیست و باید توسعه یابد. وی ادامه 
داد: بخش قابل توجهی از کود فســفاته ایران از 
صربستان تهیه می شود و با توجه به حجم بالای 
تولید اوره در ایران آمادگی داریم از طریق تهاتر 
 کود فســفاته را در ازای کود اوره از صربســتان 

تهیه کنیم.
وزیر جهاد کشاورزی افزود: در تهیه نهاده های پایه 
مانند بذر فرصت خوبی است تا بتوانیم در زمینه 
علمی و تهیه بذور با هم تبادلات تجاری داشــته 
باشیم. وی درباره واردات کنجاله سویا و ذر ت نیز 
گفت: آمادگی داریم نیاز ایران به کنجاله ســویا، 
ذرت و گوشت را از طریق صربستان برطرف کنیم.

در این دیدار، ولادیمیر اورلیــچ، رئیس پارلمان 
صربســتان اظهار کرد: رابطه دو کشور بر اساس 
منافع متقابل شــکل گرفته اســت. وی با بیان 
اینکه تحکیم روابط اراده بزرگی است که از سوی 

نهادهای دولتی و خصوصی کشور ما اتخاذ شده 
است، ادامه داد: سیاست تحکیم و گسترش روابط 
توسط ریاســت جمهوری و پارلمان صربستان 
دنبال می شود؛ تمام تلاش ما متمرکز بر توافقات 
دو رئیس جمهور اســت و ســفر هیأت پارلمانی 

صربستان تأیید بر پیگیری این توافق است.
اورلیچ در رابطه با مباحث مطرح شــده در سفر 
وزیر خارجه ایران به صربســتان گفت: گسترش 
همکاری ها در بخش کشاورزی از تأکیدات سفر 
وزیر خارجه ایران به صربســتان است. همچنین 
در دیدار با وزیر کشاورزی صربستان در خصوص 
مبادلات تجاری گوشت، روغن و ذرت توافقاتی 
انجام شده است. وی با تاکید بر گسترش تبادلات 
اقتصادی و کشاورزی با ایران عنوان کرد: یکی از 
این توافقات که در حال انجام بوده صادرات کود 
فسفاته به ایران است و ما در بخش های دیگر مانند 
شــیلات، محصولات باغی و فــرآوری هم آماده 

افزایش مبادلات هستیم.
رئیس پارلمان صربستان افزود: منافع هر دو طرف 
ایجاب می کند حجم مبادلات تجاری دو کشــور 
افزایش یابد که حجم بالایی از این تبادل کالا از 
بخش کشــاورزی خواهد بود و سرمایه گذاری را 
برای هر دو طرف در پارلمان تأیید خواهیم کرد. 
وی ادامه داد: کمیســیون مشترک اقتصادی در 
آینده نزدیک برگزار خواهد شد که از مهمترین 
موارد این کمیســیون مباحث بخش کشاورزی 
است و ما موافق هستیم که فعالان اقتصادی در 
هر دو بخش دولتــی و خصوصی در این زمینه ها 

فعال باشند.

تــورم نقطه بــه نقطه تیر 
ماه ۱۴۰۲، در مقایســه با 
ماه قبل، ۳,۲ واحد درصد 
کاهش یافته است. در تیر 
ماه ۱۴۰۲ شاخص قیمت 
مصرف کننده خانوارهای کشور به عدد ۱۹۳ رسیده 
است که نسبت به ماه قبل، ۲ درصد افزایش، نسبت 
به ماه مشابه ســال قبل، ۳۹.۴ درصد افزایش و در 
دوازده ماهه منتهی به ماه جاری نســبت به دوره 
مشابه سال قبل، ۴۷.۵ درصد افزایش داشته است.

منظــور از تــورم نقطه بــه نقطه، درصــد تغییر 
عدد شاخص قیمت نســبت به ماه مشــابه سال 
قبل می باشــد. در تیر ماه امســال، تورم نقطه به 

نقطــه خانوارهــای کشــور، ۳۹,۴ درصــد بوده 
اســت؛ یعنی خانوارهای کشــور به طور میانگین، 
۳۹.۴ درصــد بیشــتر از تیر ماه ســال قبل، برای 
خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات یکســان« 
هزینه کرده  اند. تــورم نقطه به نقطــه تیر ماه  در 
 مقایســه با ماه قبــل، ۳,۲ واحد درصــد کاهش 

یافته است.
منظور از تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شــاخص 
قیمت، نسبت به ماه قبل می باشد. در تیرماه۱۴۰۲، 
تورم ماهانه خانوارهای کشــور برابر ۲ درصد بوده 
است. تورم ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، 
آشامیدنی ها و دخانیات«،۱.۲ درصد و برای گروه 
عمده »کالاهــای غیرخوراکی و خدمــات«، ۲.۴ 

درصد بوده است.
منظور از نرخ تورم ســالانه، درصد تغییر میانگین 

اعداد شاخص قیمت در یک ســال منتهی به ماه 
جاری، نسبت به دوره مشابه قبل از آن می باشد. در 
تیر ماه  نرخ تورم سالانه برای خانوارهای کشور به 
۴۷,۵ درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در 

ماه قبل، ۱ واحد درصد کاهش یافته است.
نرخ تورم سالانه کشور در تیرماه، برابر ۴۷,۵ درصد 

است که دامنه تغییرات آن برای دهک های مختلف 
هزینه ای از ۴۷.۱ درصد برای دهک  های نهم و دهم 
تا ۵۰,۲ درصد برای دهک اول است. بر این اساس 
فاصله تورمی دهک ها در این ماه به ۳.۱ واحد درصد 
رسید که نسبت به ماه قبل )۵.۲ واحد درصد( ۲.۱ 

واحد درصد کاهش داشته است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تهاتر نهاده های کشاورزی در مبادلات تجاری ایران و صربستانکد رهگیری از کلاهبرداری در بازار مسکن جلوگیری نمی کند

بازار گوشت قرمز تا ۱۰ روز آینده به ثبات می رسد

قاچاق روزانه ۴ تا ۵ هزار دام سبک به مقصد عمان 
تورم ماهانه تیر ۲ درصد شد

تداومروندکاهشتورمنقطهای

تمرکز دولت بر کنترل تورم 
علی قنبری، اقتصاددان 

مهار نقدینگی می تواند تورم را در ســال جاری کنترل کند. راهکار مهار تورم ساده است چرا که مهار 
نقدینگی می تواند تورم را کنترل کند اما با توجه به اینکه عمده نقدینگی در بودجه است و برای تأمین 
هزینه های جاری دولت مجبور به استقراض از بانک مرکزی است بنابراین تورم قابل کنترل نخواهد شد.

قطعاً در شــرایط موجود دولت بودجه جاری را کاهش خواهد داد تا تورم مهار شود. رشد تولید نیز با 
افزایش سرمایه گذاری خارجی و ایرانی صورت می گیرد و اعتماد به بخش خصوصی می تواند وضع مردم 
را بهتر کند و تولید را افزایش دهد. در سال جاری اگر این اصلاحات را دولت انجام دهد هم مهار تورم و 

هم رشد تولید در کنار هم صورت خواهد گرفت.
این روزها، کاهش ارزش پول ملی، بیش از هر زمان دیگری محسوس است. به همین دلیل، قدرت خرید 
مردم نیز کاهش چشمگیر دارد. وضعیت تورم تا حدی اســت که برخی، چاره ای جز حذف یا کاهش 
برخی نیاز های اساسی از سبد خرید خود ندارند. این موضوع را می توان در کاهش خرید گوشت، مرغ، 

لبنیات و امثالهم به وضوح مشاهده کرد.
متاسفانه این شرایط تاثیری منفی بر جامعه خواهد گذاشت. دولت باید فکری به حال تحقق وعده ه در 
بخش پولی و مالی کند. وعده داده شد که تورم را کنترل می کند و در سال دوم به زیر ده درصد خواهد 
رساند. همچنین وعده ای داده شد که تورم در سال نخست، به نصف کاهش پیدا می کند. اما حالا، شاهد 
این وضعیت تورم هستیم. تحریم ها، وضعیت نامناسب تولید و شرایط اقتصادی و اجتماعی کشور موجب 

فزونی تقاضا بر عرضه شده که در مجموع باعث روند صعودی تورم در جامعه شده است.
در شــرایطی قرار داریم که اعتماد مردم نســبت به کنترل تورم از بین رفته است. باید علاوه بر تغییر 
سیاســت های اقتصادی، کنترل نقدینگی و افزایش درآمدهای واقعی مردم، رابطه دولت و مردم نیز 
ترمیم شــود. برای کنترل تورم باید سیاست ها و زیرســاخت های اقتصادی تغییر کند. علاوه بر این، 
دولت باید تمرکز خود را بر کنترل نقدینگی، افزایش درآمد واقعی و گسترده کردن سفره مردم بگذارد. 
همچنین، باید صادقانه با مردم درباره درآمدها صحبت شود. اینکه گفته می شود درآمدها به خصوص 
درآمدهای ارزی افزایش یافته اســت اما همچنان نرخ دلار، طلا و سایر کالاها افزایش می یابد، اعتماد 

مردم را از بین می برد.
متاسفانه وقتی افزایش نرخ تورم باعث کاهش قدرت خرید مردم می شود، مردم مجبورند در خرید های 
خود اولویت بندی کنند. در نتیجه مواردی مثل انواع تفریحات و مطالعه اندک اندک محو می شــود و 
جامعه به سمت نامناسبی حرکت می کند. این بسیار مهم است که مردم بتوانند نیاز های روانی خود را 
به واسطه تفریحات مختلف، تامین کنند. اما وقتی وضعیت اقتصادی، بحث اولویت بندی نیاز ها را ایجاد 

می کند، جایی برای تفریح نمی ماند.
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فناوری و 
اطلاعات

تاسیس پردیس علم و فناوری خودرو در شرکت جتکو
معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در بازدید از دستاوردها و 
ظرفیت های شرکت جامع تحقیق و توسعه فناوری های خودرو )جتکو( از تاسیس 

پردیس علم و فناوری خودرو در این شرکت خبر داد.
امید رضایی فر در این بازدید، از محصولات و فناوری های توســعه داده شده در 
شرکت جتکو از جمله خودروی الکتریکی و ماژول های داخلی شده آن، قطعات و 
اجزای الکترونیکی، مواد پیشرفته خطوط تولید خودرو، تجهیزات تست و آزمون 
و نمونه  فناوری های مرتبط با خودروهای هوشمند و سایر محصولات توسعه داده 
شده در شــرکت جتکو بازدید کرد. وی در حاشیه  این بازدید اظهار کرد: در حال 
حاضر اولویت اصلی ایجاد یک نظام مدون طرح و توزیع مسایل صنعت خودرو در 

شبکه  دانش و فناوری کشور است.
معاون وزیر علوم با توجه به پیشــرفت های حاصله در گروه صنعتی ایران خودرو، 
اعلام کرد: لازم است پارک های علم و فناوری و شرکت های دانش بنیان در این فضا 
و ساختار به شکل مناسبی مشارکت داده شوند و امکان استفاده از ظرفیت های 

تخصصی کشور در رفع مسایل اصلی صنعت خودرو فراهم شود.
رضایی فر ایجاد پردیس علم و فناوری را نزدیک ترین راه حل برای تحقق این فرآیند 
و اکوسیستم دانست و افزود: ما به صورت جدی پی گیر تصویب مجوز این پردیس 
خواهیم بود؛ با ایجاد این پردیس در شــرکت جتکو، امکان طرح مسایل دانش و 
فناوری صنعت خودرو به صورت اصولی و مدیریت شده و ایجاد راه حل های بهینه 

برای مسایل در شبکه دانش و فناوری کشور فراهم خواهد شد.
وی با تاکید بر اهمیت خودروهــای الکتریکی در کاهش آلایندگی های محیطی 
در کشور و با توجه به پیشرفت های چشــم گیر گروه صنعتی ایران خودرو در این 
فناوری، اظهار کرد: در پی آن هستیم پروژه  کلان برنامه ریزی جامع خودروهای 
برقی در سطح کشــور با نگاه ملی و با گستره ای شــامل محیط زیست، اقتصاد، 
فرهنگ عمومی و قوانین ملی در شورای عالی عتف مطرح و مصوب شود، در این 
طرح ابعاد مختلف فناوری و محصولات خودروهای الکتریکی در کشور در تولید 
و کاربری بررسی شده و نقشه  راه جامعی برای بازیگران مختلف در حوزه ترسیم 

خواهد شد.
حسن محمدقاسمی مدیر عامل شــرکت جتکو نیز در این بازدید ضمن تشریح 
دستاوردهای شرکت جتکو، آمادگی این شــرکت و گروه صنعتی ایران خودرو را 
برای حمایت از تاسیس پردیس علم و فناوری خودرو اعلام کرد و گروه صنعتی 
ایران خودرو را با توجه به پیشــرفت ها و ظرفیت های منحصربه فرد آن در حوزه  
طراحی و توسعه، مستعد راهبری مسیر فناوری و دانش صنعت خودرو در جامعه  

علم و فناوری کشور دانست.

از 14 تا 19 آبان برپا می شود؛
پاویون دانش بنیان های ایران در نمایشگاه واردات چین ۲۰۲۳

پاویون شرکت های دانش بنیان ایران در نمایشگاه بین المللی واردات چین ۲۰۲۳ 
از تاریخ ۱۴ تا ۱۹ آبان ماه ۱۴۰۲ با حمایت صندوق نوآوری و شکوفایی در چین 

برپا می شود. 
به گزارش صنــدوق نوآوری و شــکوفایی، در این پاویون که بــه همت صندوق 
نوآوری و شکوفایی و با همکاری مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری برپا می شود، شرکت های 

دانش بنیان ایرانی به عرضه محصولات و نمایش توانمندی های خود می پردازند.
علاقه مندان برای حضور در پاویون شــرکت های دانش بنیان ایران در نمایشگاه 
بین المللی واردات چین ۲۰۲۳ می توانند با مراجعه به سامانه غزال صندوق نوآوری 
و شکوفایی به نشانی ghazal.inif.ir ثبت نام کنند و جهت کسب اطلاعات بیشتر 

با شماره های ۰۲۱۶۳۱۰۳۳۱۵ و ۰۹۱۷۸۵۱۳۵۶۴ تماس بگیرند.
آخرین مهلت ثبت نام، روز سه شــنبه ۱۰ مردادمــاه ۱۴۰۲ خواهد بود. گفتنی 
اســت، ظرفیت پاویون محدود بوده و ۱۲ شــرکت دانش بنیان امکان حضور در 
پاویون را دارند. یکی از برنامه های صندوق نوآوری و شکوفایی در راستای کمک به 
توسعه بازار صادراتی شرکت های دانش بنیان، حمایت از حضور این شرکت ها در 
نمایشگاه های دائمی خارجی و نیز حضور در نمایشگاه های معتبر بین المللی به دو 

صورت حضور مستقل و برپایی پاویون است.

براساس یک تفاهم مشترک؛
پارک ملی صنعت هوافضا راه اندازی می شود

براساس یک تفاهم نامه مشــترک میان معاونت علمی، منطقه ویژه اقتصادی و 
فرودگاه پیام، منطقه ویژه نوآوری پیام با حضور شرکت های دانش بنیان درحوزه 

هوافضا و فناوری اطلاعات راه اندازی می شود.
معاونت علمی، فنــاوری  و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و منطقه ویژه 
اقتصادی و فرودگاه بین المللــی پیام با امضای تفاهم نامه ای متعهد شــدند در 
زمینه تاســیس منطقه ویژه نوآوری پیام از طریق ارتباط زیرساختهای موجود 
در منطقه ویــژه اقتصادی با شــرکت های دانــش بنیان فعــال در حوزه های 
 فناوری اطلاعات، هوافضا و هوانوردی و شــهر هوشــمند در اراضی منطقه پیام 

همکاری کنند.
این تفاهم نامه با حضور معــاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری به امضای محمدرضا کاشفی، معاون توســعه مدیریت و منابع و سید 
محمدجواد صدری مهر، مدیرکل دفتر توسعه زیرساخت های زیست بوم نوآوری 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری و اکبر قنبرپور، مدیرعامل شــرکت 

خدمات هوایی پست و مخابرات )پیام( رسید.
روح الله دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس جمهوری 
طی ســخنانی در این مراســم با اشــاره به بازدیدی که حدود ســه ماه قبل از 
این منطقه داشــته گفت: ایجاد منطقه ویــژه نوآوری پیام به حــدی برای من 
مهم بوده که شــخصا بارها موضوع را بــا جدیت از دکتر صــدری مهر پیگیری 
کرده ام. وجود چنین زیرســاختهایی از قبیل فرودگاه و گمــرک در منطقه ای 
 نزدیک به تهران حقیقتا فرصتی بســیار باارزش اســت که نباید در بهره برداری 

از آن تعلل کرد.
وی خاطرنشــان کرد: در منطقه ویژه نوآوری پیام می توان نسبت به ایجاد پارک 
ملی صنعت هوافضا با حضور انبوه شرکتهای دانش بنیان فعال در این حوزه، ایجاد 
زیست بومی جدید برای صنعت ICT با توجه به ارتباط منطقه و فرودگاه پیام با 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و بلاخره ایجاد پارک ملی تجارت نوین اقدام 

کرد.
دهقانی تصریح کرد: در این راستا بسیار مهم است که بتوانیم بازیگران خوبی را 
پیدا کنیم که علاقمندانه پیاده سازی این طرح را دنبال کنند. وی در پایان ابراز 
امیدواری کرد که به حرمت عزاداری های ماه محرم و سوگواری شیعیان راستین 
در ماتم سید و سالار شــهیدان کربلا، توفیق حرکتی جدی در این زمینه حاصل 

شود.
پیش از صحبتهای معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری، 
قنبرپور، مدیرعامل شرکت خدمات هوایی پســت و مخابرات )پیام( با تشکر از 
حمایت های معاونت اظهار داشت: آمادگی داریم که فضای لازم برای ایجاد پارک 
علم و فناوری هوافضا و استقرار شرکتهای دانش بنیان و قطعه سازان و همچنین 
فضایی در نزدیکی باند فرودگاه را برای اجرای طرح ساخت هواپیمای تجاری را در 
منطقه پیام فراهم کنیم تا اتمسفر مناسبی در غرب استان تهران در حوزه نوآوری 

شکل بگیرد.

اخبار

تفاهم نامــه تخصیص ۱۰۰۰ 
میلیارد تومان تســهیلات به 
شــرکت های دانش بنیان در 
راستای تحقق شعار سال میان 
صندوق نوآوری و شــکوفایی 
و یک بانک منعقد شــد. به گزارش صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی، صندوق نوآوری و شکوفایی در راستای اجرای 
برنامه رشد تولید شرکت های دانش بنیان با هدف تحقق 
شعار »مهارم تورم، رشد تولید« سال جاری، تفاهم نامه 
مشترکی را با یک بانک منعقد کرد که براساس آن، هزار 
میلیارد تومان تسهیلات به شــرکت های دانش بنیان 

تخصیص داده می شود.
براســاس این تفاهم نامه، طرفین توافق کردند صندوق 
نوآوری و شــکوفایی نســبت به شناســایی و ارزیابی 
شرکت های دانش بنیان متقاضی اقدام کرده و آن ها را 
برای دریافت تسهیلات به بانک معرفی  کند. همچنین 
سقف تســهیلات ۵۰ میلیارد تومان و دوره بازپرداخت 
حداکثر ۲۴ ماه شــامل ۴ ماه تنفس اســت و تضمین 
تســهیلات با ضمانت نامه صندوق نوآوری و شکوفایی 

خواهد بود.
جزئیات و فرآیند دریافت این تسهیلات بزودی از سوی 
صندوق نوآوری و شکوفایی اعلام می شود. این بسته در 

نظر دارد تا با هدف افزایش ۱۰۰ همتی فروش محصولات 
دانش بنیان از شرکت هایی که طی امسال ظرفیت رشد 

تولید دارند، حمایت های ویژه به عمل آورد.
یکی از بازیگران مهم زیســت بوم تامین مالی فناوری، 
شبکه بانکی کشــور بوده است. از آغاز ســال تاکنون 
بانک های متعددی در راستای تحقق این هدف صندوق 
نوآوری، قــول تامین مالــی برای تحقق رشــد تولید 

دانش بنیان داده اند.
دکتر محمدصادق خیاطیان، رییس صندوق نوآوری و 
شکوفایی گفت: آینده کشور در رشد اقتصاد دانش بنیان 
اســت. اهدافی چون نگهداشــت نخبگان و صادرات با 
ارزش افزوده بالا و توســعه تکنولــوژی همه در اقتصاد 
دانش بنیان جمع می شــود و طبیعی است که در همه 
دنیا نیز سرمایه گذاری های گسترده ای بر اقتصاد مبتنی 
بر فناوری می شــود. خیاطیان تصریح کرد: ما نیز اگر 
اهتمام بر توســعه تامین مالی فناوری نداشته باشیم، 
کشور دســتخوش خطرات بسیاری می شــود. بر این 
مبنا وقت شناسی و شناســایی ضرورت توسعه اقتصاد 

دانش بنیان یک دغدغه ملی است.
وی تأکید کرد: بر اســاس برنامه هفتم توســعه، دولت 
پیشنهاد داده است که سهم اقتصاد دانش بنیان از تولید 
ناخالص داخلی کشــور )GDP( تا پایان این برنامه، به 
هفت درصد برسد. نیل به این هدف کاری آسان نیست 
و زیرســاخت ها و ابزارهــای متفاوتــی را می طلبد که 

مهم ترین آن ها تامین مالی است.

همچنین دکتر روح الله ذوالفقاری، معاون تســهیلات 
و تجاری ســازی صندوق نوآوری و شــکوفایی در این 
نشست، با بیان اینکه شعار امســال صندوق این است 
که هزار شرکت  دانش بنیان، هزار محصول دانش بنیان 
تولید کنند و افزایش ۱۰۰ همتی فروش داشته باشند، 
افزود: در این راســتا، برنامه های مربوط به بازارسازی 
و توســعه صادرات محصولات شرکت های دانش بنیان 
در دســت اقدام اســت. در این چهارچوب و بر اساس 
تفاهم نامه ای که امروز به امضا رسید، بانک مربوطه هزار 
میلیارد تومان تســهیلات برای رشد تولید شرکت های 

دانش بنیان در نظــر گرفته اســت. ذوالفقاری تصریح 
کرد: ســقف تســهیلات تا این لحظه برای هر شرکت 
۵۰ میلیــارد تومان تصویب شــده و هــدف اصلی ما 
شرکت های دانش بنیان کوچک و متوسط هستند. در 
این راســتا ســعی کردیم فرایندی را طراحی کنیم که 
زمینه چابکی قابل ملاحظه ای در دریافت تســهیلات 
برای این شــرکت ها حاصل شــود. به گفتــه وی، این 
تسهیلات مختص شرکت هایی اســت که اعلام کنند 
 توان رشد حداقل ۱.۵ برابر مقدار تولید و یا ۲ برابر فروش 

ریالی را دارند.

صندوق نوآوری با یک بانک تفاهم نامه امضا کرد

تسهیلات ۱۰۰۰ میلیاردی برای رشد تولید دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

یک شــرکت دانش بنیان ایرانی با ساخت یک فضای 
ابری منحصربه فرد مدیریت داده ها را تســهیل کرد و 
هزینه ها را کاهش داد. ذخیره ســازی ابری یک مدل 
محاسبات ابری است که امکان ذخیره داده ها و فایل ها 
را در اینترنت از طریق ارائه دهنده رایانش ابری فراهم 
می کند. افراد می توانند از طریــق اینترنت یا با اتصال 
شــبکه خصوصی به فایل های ذخیره شده در فضای 

ابری دسترسی داشته باشند.
براساس اعلام روز سه شــنبه معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، پویا پیرحسینلو 
مدیرعامل شرکت دانش بنیان نویان ابرآروان در خصوص 
فضای ابری طراحی شده توسط متخصصان این شرکت، 
گفت: این فضا در قالب یک سرور این قابلیت را به شرکت 
های مختلف می دهد تا بدون خرید سرورهای حجیم 
و گران قیمت بتوانند فضای ابری مختص خود را داشته 

باشــند. وی افزود: فضای ابری، بستری امن و مطمئن 
با قابلیت دسترس پذیری بالا است که کاربر می  تواند 
داده ها و اطلاعات خود را روی آن نگهداری کند. با تهیه 
این فضای ذخیره سازی ابری می توان با سرعت بالا به 
داده های خود دسترسی داشته و هزاران ترابایت فایل 
را بر روی آن ذخیره و نگهداری کرد. این فضا با استفاده 
از پنل مدیریتی اختصاصی تهیه و پیاده ســازی شده 
است. به گفته مدیرعامل این شرکت دانش بنیان، رویه 
اســتفاده از فضای ابری به این گونه است که یک پنل 
کاربری در اختیار شرکت ها قرار می گیرد تا اطلاعات 
تحت حفاظت این پنل کاربری در فضای ابری ذخیره 

سازی شود و از آن ها بهره گرفته شود. پیرحسینلو ادامه 
داد: فضای ابری را در این اواخر به گونه ای توسعه داده 
ایم که شرکت هایی که در خارج از کشور فعالیت دارند 
نیز می توانند از فضای ابری عملیاتی شده بر بستر سرور 
خارج از کشور نیز استفاده کنند.  وی خاطرنشان کرد: 
ایجاد سرور و فضای ابری در داخل و خارج کشور نقش 
مهمی در صرفه جویی ارزی داشته و حتی این امکان را 
فراهم کرده اســت تا پنل کاربری خود را به ۲۰ کشور 

جهان نیز صادر و ارزآوری برای کشور داشته باشیم.
مدیرعامل نویان ابرآروان تصریــح کرد: طراحی فضای 
ابری به دو طریق سبب شد تا فرصت های شغلی در کشور 

ایجاد شود. نخست شرکت های دیگر با ارسال داده های 
خود در فضای ابری و آغاز فعالیت خود توانسته اند فرصت 
های شغلی متعددی ایجاد کنند. امروزه اپلیکیشن های 
زیادی بر بستر فضای ابری بارگذاری شده اند که هر کدام 
توانسته اند ده ها فرصت شغلی ایجاد کنند. از سوی دیگر 
۲۰۰ فرصت شــغلی نیز به صورت مستقیم ایجاد شده 
است. پیرحسینلو افزود: فضای ابری بواسطه فعالیت های 
سخت افزاری و نرم افزاری ایجاد شده است به این گونه 
که سرورها تعبیه شــده و پس از طراحی فضای ابری، از 
طریق اینترنت، دسترسی به شرکت های بهره بردار داده 
می شــود که از طریق پنل کاربری این امر ممکن شده 
است. در حوزه cdm و فضای ابری حدود ۶۰ درصد بازار 
 داخلی در اختیار شرکت های ایرانی است که با وجود ارائه 
ویژگی های مشابه نرم افزارهای خارجی از قیمت به مراتب 

ارزان تری نیز برخوردار هستند.

معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
جمهور با اشــاره به نقش حیاتی هــوش مصنوعی در 
پیشرفت سایر حوزه های کشــور گفت: در حال حاضر 
هوش مصنوعی به دلیــل ماهیتی کــه دارد اولویت 
اول توســعه فناوری معاونت علمی اســت و با ســه 
برنامه محوری پیگیری می شود. معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در نشستی برای 
معرفی نظام جدیــد ارزیابی و حمایت از شــرکت ها 
و موسســات دانش بنیان حاضر شــد و به ســوالات 

خبرنگاران در این خصوص پاسخ داد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در حاشیه این برنامه راجع 
به برنامه های این معاونــت در حوزه هوش مصنوعی و 
افزایش نقش آن در کشــور گفت: هوش مصنوعی به 
دلیل ماهیت عمومی و برافکنــی که دارد، اولویت اول 

بخش توسعه فناوری معاونت علمی است.
وی ادامــه داد: از این جهت که هــوش مصنوعی یک 

فناوری جامع است و روی همه حوزه های فناوری تاثیر 
می گذارد و از طرف دیگر یک فناوری برافکن اســت 
یعنی دســتیابی به آن معادل ماندگاری و پیشرفت و 
دست نیافتن به آن معادل شکست و اضمحلال است، 

در دستورکار این معاونت قرار گرفته است.
دهقانــی فیروزآبادی اضافــه کرد: برنامه هــای ما در 
حوزه هوش مصنوعی شــامل چند محور است؛ یکی 
»برنامه های توسعه علمی« است که بیشتر در دانشگاه ها 
دنبال می شــود، دیگری »برنامه های توسعه فناوری« 
است که در شــرکت های تراز اولی که در حوزه هوش 
مصنوعی کار می کنند، تحت عنــوان برنامه »نوآوری 
کارآفرینان سرآمد توسعه« )نکست( پیگیری می شود 
و محور دیگر »ایجاد یک هاب فنــاوری ملی در حوزه 
هوش مصنوعی« است که پیگیری آن جزو برنامه های 

روزانه من است و امیدواریم تا پایان سال به جاهای خوبی 
برســد. معاون رئیس جمهور در پاسخ به این سوال که 
آیا دوره هایی برای آموزش افراد علاقمند به این حوزه 
تدوین شده است، گفت: کار معاونت تدوین دوره نیست 
و شرکت ها این کار را انجام می دهند، ما جامعه هدفی 
داریم که آنها به خوبی به کارشان مسلط هستند و ما از 
آنها حمایت می کنیم تا این برنامه ها را ساماندهی کنند. 
این برنامه ها از دوران دانش آموزی شروع و تا شکل گیری 

شرکت های پیشرو در این زمینه ادامه پیدا می کند.
رضا اسدی فرد معاون توسعه شرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری نیز در پاسخ به این ســوال که نقش هوش 
مصنوعی در گسترش شرکت های دانش بنیان چیست 
و اساسا چه ارتباطی بین این ها وجود دارد، گفت: هوش 

مصنوعی یکی از حوزه های فناوری است و ویژگی آن 
پایه ای بودنش اســت. یعنی خیلی از حوزه های دیگر 
می توانند از آن اســتفاده کنند. در معاونت علمی هم 
یک ســتاد در این حوزه فعال است که کمک می کند 
پروژه هایی در این حوزه تعریف و افرادی تربیت شوند و 

شرکت های دانش بنیانی شکل بگیرند.
وی ادامــه داد: طبیعتا مثل حوزه فنــاوری اطلاعات، 
عرصه کاربرد هوش مصنوعی هم خیلی وســیع است 
و ممکن اســت شــرکت های مختلف ایــن حوزه در 
زمینه های گوناگون از کشاورزی و معدن تا تولید محتوا 
و بازی فعالیت داشته باشند. اما یک ستاد در معاونت 
برای آن شکل گرفته تا برنامه های مربوط به این زمینه را 
جلو ببرد. همچنین افزود: معاونت علمی در حوزه هایی 
مانند نانــو و هوش مصنوعی ۱۲ ســتاد ایجاد کرده و 
تمرکز آنها بر برنامه هایی اســت که زنجیره ارزش این 

حوزه را شکل دهند.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار مازندران با 
اشاره به پیشرفت دستاوردهای انقلاب اسلامی گفت که 
در زمان حاضر یکهزار محصول دانش بنیان در مازندران 
تولید می شود.روح الله ســلگی در اولین جلسه ستاد 
اردوهای راهیان پیشــرفت مازندران در ساری افزود: 
پیشرفت محسوس کشورمان در عرصه های فرهنگی، 
اقتصادی و سیاســی مایه حیرت و عصبانیت جریان 

غربگرا و دشمنان شده است.
وی لزوم توجه به امید آفرینی را خاطرنشــان کرد و 
ادامه داد: آشنایی نسل جوان و نوجوان با پیشرفت های 
علمی، فرهنگی، دفاعی و صنعتی موجب اعتلای کشور 
می شود.این مســوول از راه اندازی ستاد ملی راهیان 
پیشرفت با ابلاغ رئیس جمهور در کشور خبر داد و گفت: 
برگزاری اردوهای راهیان پیشرفت با شرکت جوانان و 

نوجوانان در سطح کشور در دستور کار قرار گرفت.
وی با تشریح بخشی از دستاوردهای بی بدیل مازندران 
در عرصه های علمی و نوپدید به ســازماندهی چهار 
هزارو ۲۰۰ نفر از جوانان نخبه در۳۰۰ شرکت دانش 
بنیان این استان اشــاره کرد و اضافه کرد: هم اکنون 
یکهزار محصول فناورانه از سوی این شرکت ها تولید و 

به بازار مصرف عرضه می شود. سلگی با اشاره به تلاش 
جریان غربگرا و دشــمنان برای ایجاد یاس و ناامیدی 
در کشور، تصریح کرد: جریان معتقد به اندیشه های 
غربی با وادادگی و انفعال در پی وابســتگی کشور به 
غرب است و توانایی های داخلی را به هیچ می انگارند. 
معاون استاندار با اشــاره به ماهیت فرهنگی انقلاب، 
اصول آرمانی کشــور را متکی به توانســتن و تحقق 
اراده های ایمانی دانســت و افزود: دشمنان بیرونی با 
همگرایی جریان غربگرا از طریق فضای مجازی و رسانه 
های پرشمارتغییر جریان فکری نسل جوان و نوجوان 

کشورمان را هدف گرفته است.
وی با بیان اینکه دین ستیزی بن مایه جریان لیبرالی 
غربی است، ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران با اتکا به 
توانایی جوانان غیرتمند خود انحصار علم و تکنولوژی 
های نوین علمی و فناورانه در جهان را شکســت که 
همه این دستاوردها محصول تبلور اندیشه های دینی 
است. در این جلسه مقرر شد با هدف آشنایی جوانان 
و نوجوانان با دستاوردها و پیشرفت های مازندران در 
عرصه های مختلف اردوهای پیشــرفت با همکاری 

دستگاه های اجرایی برگزار شود.

طی احکامی جداگانه معاون پژوهشــی و سرپرست 
معاونت پشتیبانی و توسعه منابع انسانی پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات منصوب شدند. به گزارش 
پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ دکتر رضوی 
زاده رئیس پژوهشگاه، طی احکامی جداگانه معاون 
پژوهشی، سرپرســت معاونت پشــتیبانی و توسعه 
منابع انســانی، رئیس پژوهشکده فناوری اطلاعات و 
مشاور رئیس پژوهشــگاه در حوزه هوش مصنوعی را 

منصوب کرد.
بر اســاس این خبر در احکام صــادره، دکتر علیرضا 
یاری به مدت دو ســال به عنوان "معاون پژوهشــی 
پژوهشــگاه"، دکتر علی محمد منتظــری به عنوان 
"سرپرســت معاونت پشــتیبانی و منابع انســانی 
پژوهشگاه"، دکتر احسان آریانیان به مدت دو سال به 
عنوان "رئیس پژوهشکده فناوری اطلاعات" و دکتر 
محمد شهرام معین بعنوان "مشاور رئیس پژوهشگاه 

در حوزه هوش مصنوعی"منصوب شدند.
همچنین در مراســم تودیــع و معارفــه مدیران و 
معاونان پژوهشــگاه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
دکتر رضوی زاده رئیس پژوهشــگاه ضمن قدردانی 

و تشــکر از زحمات دکتر فرنقی زاده به عنوان معاون 
سابق پشتیبانی و منابع انسانی اظهار کرد: امیدوارم 
دکتر منتظری با توجه بــه تجربه های فراوانی که در 
جایگاه های متعدد در ســازمان های مختلف داشته 
است بتواند به بهبود وضعیت نیروی انسانی و فرایند 

کاری کارکنان در پژوهشگاه کمک شایانی کند.
دکتر رضــوی زاده در ادامه ضمــن تقدیر از زحمات 
دکتر معین مدیر سابق مرکز نوآوری و توسعه هوش 
مصنوعی، با اشــاره بــه تغییرات به وجــود آمده در 
پژوهشــگاه، اظهار کرد: در حال حاضر پژوهشــگاه 
ICT به عنوان متولی اصلی هوش مصنوعی در وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات معرفی شده است و این 
به معنای این اســت که تمام بخش های پژوهشــی 
پژوهشگاه باید تمرکز بیشــتری بر روی این موضوع 

داشته باشند.
گفتنی است در پایان جلسه تودیع و معارفه مدیران 
و معاونان جدید پژوهشگاه، توسط دکتر رضوی زاده 
از معاون ســابق پشتیبانی و توســعه منابع انسانی و 
رئیس مرکز نوآوری و توسعه هوش مصنوعی تقدیر 

به عمل آمد.

جواد نیک بین از کلید خــورد تحقیق و تفحص برای 
فیلترشکن های پولی در مجلس شورای اسلامی خبر 
داد. عضو کمیســیون فرهنگی مجلس از کلید خورد 
تحقیق و تفحص برای فیلترشکن های پولی در مجلس 

شورای اسلامی خبر داد.

جواد نیک بین از کلید خــورد تحقیق و تفحص برای 
فیلترشکن های پولی در مجلس شورای اسلامی خبر 
داد. وی گفت: متاســفانه یک گردش مالی عجیبی در 
فروش فیلترشکن ها در کشــور وجود دارد و مجلس 
شورای اســلامی برای این که دریابد چه کسی و چه 

کسانی از فروش این فیلترشکن ها سود می برندقصد 
دارد تحقیق و تفحصی را در این حوزه رقم زند.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی گفت: 
تمام اقدامات اولیه تحقیق و تفحص از فیلترشــکن ها 
پولی صورت گرفته شده است و به زودی در کمیسیون 

مربوط ارسال خواهد شد تا بعد از تصویب در کمیسیون 
به صحن علنی مجلس شورای اســلامی مطرح شود. 
نیکبین تصریح کــرد: احتمالا شــهریورماه تحقیق و 
تفحص از فیلترشکن های پولی در صحن علنی مجلس 

مطرح شود.

دستاوردی دیگر از دانش بنیان های ایرانی؛

امکان مدیریت داده ها با کمترین هزینه فراهم شد

برنامه های معاونت علمی در حوزه هوش مصنوعی

انتصابات جدید در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعاتتولید یک هزار محصول دانش بنیان در مازندران 

تحقیق و تفحص از فیلترشکن های پولی در مجلس کلید خورد
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تدريس در دانشگاه يكي از شيوه هاي 
معمول براي اشــتغال و كسب درآمد 

فارغ التحصيلان دانشگاهي است. 
دانشجويان پس از فراغت از تحصيل 
و زماني كه از استخدام رسمي نااميد 
مي شوند، سعي مي كنند در دانشگاه يا آموزشگاهي مشغول 
تدريس شــوند. در حال حاضــر دغدغه اين دســته از افراد  
درآمدهاي خيلي ناچيز يا نزديك به صفراســت كه به عنوان 
مدرس حق التدريس در دانشــگاه مشــغول به كار مي شوند. 
فاصله زيادي بين درآمد يك مدرس حق التدريسي در دانشگاه 
با استادي كه به صورت رسمي جذب دانشگاه شده، وجود دارد. 
بسياري مواقع حتي دانشــگاه آن مقدار بسيار ناچيز را به آن 
مدرس پرداخت نمي كند يا پس از گذشــت يك يا دو ســال 

مبلغي از آن را پرداخت مي كند.

عدمتعهددانشگاهبهجذباساتيدحقالتدريس
شــايد رغبت بيش از اندازه برخي به تدريس يا جايگاه والاي 
استاد در دانشگاه، باعث شده آنها بدون دستمزد هم حاضر به 
تدريس در دانشگاه باشند البته در كنار اين امر آنچه كه براي 
اين دسته مهم است، سابقه تدريس و اميد آنها به اين است كه 

زماني بتوانند به صورت رسمي جذب دانشگاه شوند. 
با اين وجود هيچ كدام از دانشگاه ها تعهد يا بخشنامه اي كه آنها 

را ملزم به جذب اين افراد كند، ندارند. 
از طرفي ديگر نيروي فراوان فارغ التحصيلان دانشــگاهي كه 
همگي براي اشــتغال آمادگي دارند، موجب شده دانشگاه ها 
هيچ دلهره و نگراني ای از كمبود مدرس نداشته باشند يا شايد 
گاهي اوقات نيز دادن چند واحد براي تدريس را به يك نفر با 
ديده منت ببينند و در آخر هم از آن فرد توقع داشته باشند كه 
پول يا حق الزحمه اي از آنها مطالبه نكند. بر اساس بررسي هاي 
مركز آمار بيش از 110 هزار دكتراي بيكار در كشــور وجود 
دارد. اين درحاليســت كه نياز دانشــگاه هاي كشور به جذب 
اســتاد براي هيات علمي بيش از اين تعداد است و با نگاهي 
به نسبت ميان دانشــجو و استاد در دانشــگاه ها اين موضوع 
روشن مي شود. نســبت دانشجو به اســتاد در دانشگاه هاي 
دولتي بين ۲۵ تا ۳0 اســت يعني به اعضاي هر ۲۵ دانشجو 
يك استاد وجود دارد. در دانشگاه هاي پيام نور و دانشگاه آزاد 
اين نسبت ها متفاوت اســت و نمي توان يك ميانگين صحيح 

اعلام كرد كه معتبر باشــد اما در وزارت علوم قرار اســت اين 
نسبت به زير ۲0 نفر كاهش پيدا كند. در استاندارد بين المللي 
نسبت دانشجو و اســتاد بين 1۳ تا 1۶ نفر اســت. بنابراين با 
اين توضيح مي توان به تضاد موجود در نياز كشــور به جذب 
 اســتاد هيات علمي و ميزان بيكاري فارغ التحصيلان مقطع 

دكترا پي برد.

لزومجذبهياتعلميپايدارتوسطدانشگاهها
قاسم جعفري، عضو كميسيون آموزش و تحقيقات در رابطه 
با مشكل درآمد و كار اســاتيد مدعو در دانشــگاه مي گويد: 
يك دانشگاه ايده ال دانشگاهي اســت كه تمام اركان محيط 
آموزشي و تحقيقاتي را در خود داشته باشد و زيرساخت هاي 
لازم را براي جذب هيات علمي به صورت پايدار فراهم كند، نه 
اينكه به دنبال مدرس حق التدريســي براي فرار از پرداخت 
حقوق واقعي يك اســتاد يا حق بيمه به آنها باشــد. در اين 
صورت خود دانشــگاه ضرر مي كند چراكه مدرســاني كه به 
صورت مدعو به دانشــگاه مي آيند، پس از كســب تجربه به 
محض پيدا كــردن فرصتي مناســب تر آن دانشــگاه را رها 
كرده و به ســراغ دانشــگاه ديگر كه شــرايط بهتري دارد، 
مي روند و به اين ترتيب اين دانشــگاه از نيروهــاي باتجربه 
محــروم مي ماند و به تدريج ســطح كيفيت دانشــگاه پايين 
 مي آيد و با ادامه اين كار دانشــگاه به محيطي آزمايشــگاهي 

تبديل مي شود. 
وي مي گويد: عدم دقــت در اعطاي مجوزها براي ســاخت 
دانشگاه و توسعه كمي دانشگاه ها به  جاي توسعه كيفي آنها، 
منجر شده هر كسي يك موسسه يا دانشگاه تاسيس كند و براي 
اينكه دانشگاه هزينه هاي كمتري داشته باشد، از اساتيد مدعو 
براي تدريس استفاده كند تا از هزينه هاي جذب هيات علمي 

و حقوق و حق و بيمه مبرا بماند. 

اساتيدحقالتدريسفاقدامنيتومزايايشغلي
جعفري توضيح مي دهد: مدرسان حق التدريسي حقوق كمي 
دريافت مي كنند كه آن هم با تاخير پرداخت مي شــود و جز 
كسب تجربه و سابقه تدريس يا جايگاه و شان اجتماعي مقام 
استاد، انگيزه اي ندارند. آنها در آينده امنيت شغلی هم ندارند. 
درحالي كه اگر امنيت شــغلي باشــد، كيفيت كار استاد بالا 
مي رود و مســائلي از اين دست كه اســتاد به دليل ترسش به 

دانشــجو كم يا زياد نمره بدهد، به وجــود نمي آيد. درواقع با 
اين شيوه اســتاد استقلال بيشــتري براي مديريت كلاس و 
 فرار از يكسري خواســته هاي غيرقانوني از سوي دانشگاه ها

 دارد. 
اين عضو كميســيون آموزش و تحقيقــات مجلس مي گويد: 
دانشــگاه با باري به هر جهت عمل كردن براي رســيدن به 
اهدافش موفق نخواهد بود. دانشــگاه بايــد محيط كاريابي 
و محيط آمادگــي براي كســب تخصص و مهارت توســط 

دانشجويان براي راهيابي به بازار كار باشد. 

اميدياســاتيدحقالتدريسازداشتنآينده نا
شغلي

يك مدرس دانشــگاه مي گويد: براي گرفتــن چند واحد در 
دانشگاه بايد از صافي تمام شرايط و قوانين سختي كه دانشگاه 
در نظر دارد، رد شــوي، در نهايت هم 4 واحد يا حداكثر 1۶ 

واحد براي تدريس به فرد مورد نظر مي دهند. 

 اين مدرس مي گويد: تمام انتظاراتي كه دانشگاه از استادي كه 
جذب هيات علمي شــده،دارد از يك استاد مدعو نيز دارد البته 
اين موضوع براي كســاني كه به تدريس علاقه دارند يا درواقع 
براي كسي كه صلاحيت تدريس در دانشگاه را كسب مي كند، 
وجود دارد اما آنچه كه باعث تضعيف روحيه و اميد اين افراد شده، 
درآمدهاي بســيار ناچيز و بلاتكليفي آنهاست. هيچ تضميني 
براي جذب اين افراد نيســت و آنها نمي دانند چه آينده اي جز 
تجربه كسب كردن از اين كار خواهند داشت، تجربه اي كه شايد 
هيچ گاه فرصت استفاده از آن فراهم نشود يا در شرايط بحراني 
 كار و اشتغال گوشه اي گذاشته شده و به قول گذشتگان خاك

 بخورد. 

ايجادانگيزهدراســاتيدنمونهحقالتدريسبا
اعطايامتياز

وي مي گويــد: بســياري از اين مدرس هاي حق التدريســي 
در حوزه اي كه مشــغول هســتند، از نظر شــيوه تدريس و 

مهارت هــاي تدريــس براســاس بررســي هاي دانشــگاه 
رتبه هاي بالايي كســب مي كننــد و تا آن انــدازه مقبول و 
تاييــد شــده هســتند كه مي تــوان شــيوه تدريــس آنها 
 را در رديــف اســاتيد باســابقه و مطــرح دانشــگاه ها 

قرار داد. 
وي ادامه مي دهد: مشــخصا اگر اين موضــوع به همين نحو 
ادامه پيدا كند، اين اســاتيد كم كم از تدريس در دانشــگاه 
دلسرد شــده يا اينكه از تلاش براي افزايش كيفيت كار خود 
دســت می كشــند كما اينكه در برخي از دانشــگاه ها نيز از 
اســتاد جز دادن نمره قبولي يا نمره اي كه به ارتقاي ســطح 
دانشــگاه كمك كند، انتظاري ندارند يا شــايد حتي در غير 
اين صورت به اســتاد مورد نظر هشــدار بدهند. درحالي كه 
اگر حتي انــدك امتياز يا مزيتــي براي اين دســته از افراد 
كه ســابقه خوبي در تــدرس دارنــد در نظر گرفته شــود، 
 نتيجه آن هم به نفع دانشــگاه ، هم دانشــجو و هم اســتاد 

خواهد بود.

»كسبوكار«گزارشميدهد

 دغدغه  هاي شغلي حق التدريسی های دانشگاه

کار و
کارآفرينی 

ساعت كاري مفيد كارمندان در سال 
جاري به ۲۲ دقيقه رسيده است. اين 
در حاليســت كه ســاعت ثبت شده 
 بــراي كار يك كارمنــد در طول روز 
8 ســاعت اعلام شده اســت. با اين 
وجود كارمندان از 8 ســاعت حضور خــود در اداره يا محل 
كار تنها ۲۲ دقيقــه كار مفيد دارند و مابقــي آن چيزي جز 
گذران وقت و خســتگي بيهوده بــراي آنها نيســت. اگر به 
اين موضوع با دقت نگاه كنيم، ريشــه بســياري از مشكلات 
 كشــور به عدم كارايي نيروي انســاني و بازدهي كاري آنها 

برمي گردد. 

رشداقتصاديباافزايشبهرهوري
كاهش بهره وري دلايل مختلفي دارد؛ يكي از علل گفته شده 
براي اين موضوع ركود حاكــم بر اقتصاد و كاهش قيمت نفت 
است كه باعث شــده سال به ســال از ميزان بهره وري نيروي 
كار كاســته شــود. اين در حاليست كه رشــد بهره وري در 
برنامه هاي توســعه اي بعد از انقلاب حدود 1.1 درصد از رشد 
كل اقتصادي با رقم حدود 4 تا 4.۵ درصد بوده است. همچنين 
سهم بهره وري حدود ۲۲ درصد از رقم رشــد اقتصادي 4 تا 
4.۵ درصد بوده و در برنامه هاي توســعه هدف ۳۳ درصدي 
رشد اقتصادي بايد از طريق بهره وري تامين مي شد. بنابراين 
براي رســيدن به رشــد اقتصادي يكي از برنامه هاي اساسي 
دولت هــا افزايش بهره وري اســت. با نگاهي به كشــورهاي 
پيشرفته ميزان بهره وري و ســاعت كاري مفيد چندين برابر 
 آن چيزي است كه در كشور شاهد هســتيم. اين كشورها از

 44 ســاعت كار در هفتــه، نزديك به ۳0 ســاعت كار مفيد 
انجام مي دهنــد. به طــور كلي تر طبــق آمار، ســاعت كار 
 به طور ســالانه در ژاپن به ۲4۲0 ســاعت، در كره جنوبي به 
 1900 ســاعت، در آمريكا بــه 1۳۶0 ســاعت، در آلمان به

 1۶00 ســاعت و در ايــران بــه 800 ســاعت رســيده 
 اســت. بــا اندكــي تامــل در وضعيــت اقتصــادي 
كشــور و بخش هاي بازمانده از پيشــرفت متوجــه خواهيم 
شد ريشــه همه اين مشــكلات به اين موضوع و عدم كارايي 
نيــروي انســاني برمي گــردد. يا اداره هــا و ســازمان ها در 
برنامه ريزي هاي خود براي بهره گيري از نيروي كار مشــكل 
دارند يا اينكه نيروي كار حاضر به كسب مهارت ها و يادگيري 
تخصص بــراي افزايش بهــره وري كار خود نيســت. در هر 
 صورت نتيجه اين موضوع نابساماني و آشــفتگي اوضاع كار 
در جامعه اســت به طوري كه وجود برخــي از كارمندان در 
محل كار تنها جنبه نمايشــي دارد و چيــزي جز هدر دادن 
ســرمايه كشــور كه براي حقوق اين نوع افراد درنظر گرفته 
مي شــود، نيســت. به گفته برخي از كارفرمايان اين موضوع 
در اداره هــا و ســازمان هاي دولتي كه نظارت جــدي بر كار 
كارمند نيســت، نمــود بيشــتري دارد، چراكــه در بخش 
خصوصي و بنگاه هايي كه در اختيار اين بخش است، نظارت 
كارفرمايان بيشــتر اســت و كارها با جديت بيشتري دنبال 

مي شــود اما به هرحال موضوع كاهش ســاعت كاري مفيد 
 در كشور اختصاص به بخشــي خاص ندارد و براي همه آنها 

موضوعيت دارد. 

عدمتعريفشاخصهايكارمفيد
دكتر بيژن عبدي، كارشــناس اقتصــادي در رابطه با علل و 
عوامل ايجاد چنين وضعيتي در كشــور گفــت: نمي توان بر 
اين مقدارهاي اعلام شده از ساعت كاري مفيد براي سنجش 
واقعي بهره وري نيروي كار تكيه كرد، چراكه روشــن نيست 
اين آمار و ارقام بر چه مبنايي تعيين مي شــود. كاري كه يك 
كارمند اداري با يك كارگر يا معلــم و... انجام مي دهد، يكي 
نيست و نمي توان براي اين مشاغل تعريف واحدي از بهره وري 
انجام داد. از كســاني كه اين آمار و ارقــام را مطرح مي كنند، 
جاي اين سوال باقي است كه آيا شــاخص هاي كاري در هر 
يك از اين مشــاغل و نحوه كار مفيــد و غيرمفيد اصولا براي 
كاركنان مشخص شــده تا آنها بدانند در چه صورت كارايي 
دارند يا ندارند؟ گرچه در برخي مشاغل مانند مشاغل بخش 
خصوصي يا شغل هايي چون تايپيست و... ميزان كاري و نوع 
كار تعريف شده اما در برخي مشــاغل ديگر اين ميزان معلوم 
نيست مثلا تعيين نشده كه كار يك كارمند ثبت احوال يا يك 
 كارمند دولتي در چه صورت در فهرست كارهاي مفيد و مثمر 

قرار مي گيرد. 

ابهامدروروديوخروجيمشاغل
وي توضيح داد: درواقع ورودي ها و خروجي هاي كاري تعريف 
نشده است. به فرض همين بروكراســي موجود آيا براساس 
نياز كشور شكل گرفته؟ طبيعتا اگر به تاريخ شكل گيري آن 
نگاه كنيم، پي مي بريم در گزينش افراد براي كار، نه براساس 
نياز و تحصيلات و تخصص آن افراد بوده و نه ســاختار اداري 
تعيين شده براساس نياز كشــور برقرار شده است. اين استاد 
دانشــگاه ادامه داد: مثــلا در دوران پس از انقــلاب با توجه 
به نياز شــديد بازار كار به نيرو، افرادي جذب كار شــدند و با 
تكيه بر درآمدهاي نفتــي براي آنها حقوقــي درنظر گرفته 
شد و اين اســتخدام ها بدون توجه به تخصص، مهارت يا نياز 
مشــاغل به آن نيروها بود. حجم عظيم استخدام هاي دولتي 
نيز درواقع بدون هيــچ برنامه اي بود. هميــن موضوع يعني 
ابهام در خروجي و ورودي مشــاغل مانعي براي كارايي افراد 
و ايجاد انگيزه در آنها بــود. براي فردي كه مي داند حقوق وي 
سر ماه پرداخت مي شــود و چارچوب كاري وي به طور واضح 
 مشــخص نيســت، چه لزومي دارد به بالا بردن سطح كاري 

خود بينديشد؟ 

سلبانگيزهازكارمند
عبدي با اشــاره به بي انگيزگي نيروي كار كــه يكي از عوامل 
كاهش بهره وري نيروي كار اســت، گفت: مديريت سازماني 
اگر براساس اصول باشد، موجب ايجاد انگيزه در افراد خواهد 

شد و برعكس. 

در كشور ما ساختار مديريتي كاملا غيراصولي و غيركارشناسي 
اســت براي مثــال جابه جايي هاي گســترده بيــن مديران 
سازمان ها موجب مي شــود فردي مدير يك سازمان شده كه 
خارج از سازمان است و نتواند بين خود كه درواقع اجرا كننده 
كارهاي سازمان اســت و كارمندان به عنوان سيستم اجرايي 
رابطه اي برقرار كند. عدم برقراري ارتبــاط منطقي و اصولي 
با كارمندان موجب مي شــود انگيزه آنها كم شــود. از طرفي 
اين مدير از بــالا به كارمنــدان نگاه كرده و ســعي مي كند 
خواســته هايش را به ســازمان تزريق كند. ايــن يكي ديگر 
 از علل ســلب انگيزه در كارمندان اســت كه كارايــي آنها را 

كاهش مي دهد. 

اين كارشــناس اقتصادي ادامــه داد: نظام پــاداش و تنبيه 
يكي ديگر از عوامل ســلب انگيزه در كارمند است. به طوري 
كه معمولا پــاداش به مدير يك ســازمان تعلــق مي گيرد و 
ســاير كارمندان مجبور مي شــوند بــراي كســب امتياز يا 
توجه، به تملق مديــر بپردازند. عوامل ديگــري چون رانت، 
انحصــار، فشــار كاري، ســختي كار و... از عوامــل ســلب 
 انگيزه افــراد بــراي افزايش بهــره وري ســطح كاري خود

 است. 

ناهمخوانيسطحكاراييبامزايادرمشاغل
عبــدي گفــت: در ســاير كشــورها بــراي افزايــش 

بهــره وري نيــروي كار از طرح هايــي مثــل جابه جايــي 
مشاغل، غني ســازي مشــاغل يا گردش مشــاغل استفاده 
 مي شــود امــا در كشــور مــا درهــا بــه روي كارمنــدان 

بسته است.
 ميزان حقوق و مزاياي كارمندان متناسب با زحمت و تلاش 
آنها نيســت و فاصله بسياري ميان مشــاغل از نظر سختي و 

راحتي كار وجود دارد. 
وقتــي  نخبــگان  از  بســياري  شــرايط  ايــن  در 
مي بيننــد هيــچ تفاوتــي بيــن كار آنهــا بــا كســي 
 كــه تخصــص نــدارد، نيســت، دســت بــه مهاجــرت 

مي زنند. 

»كسبوكار«ازعواملكاهشبهرهورينيرويكارگزارشميدهد

 ناهمخواني سطح کارايي با مزايا در مشاغل
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مدير باغباني سازمان جهاد كشاورزي استان چهارمحال و بختياري با اشاره به سطح زير كشت 
14 هزار و 698 هكتاري بادام آبي در اين اســتان با3هزار و 112 هكتار باغ غيربارور و 11 هزار و 
586 هكتار باغ بارور، ميزان توليد بادام در سطح استان در ســال 1393 را 22 هزار و 624 تن با 
عملكرد متوسط يك هزار و 953 كيلوگرم در هكتار اعلام كرد. سيدطاهر نوربخش ميزان سطح 

زير كشت ديم اين محصول را 490 هكتار، 180 هكتار باغ غيربارور، 317 هكتار باغ بارور با توليد 
210 تن در سال گذشته و متوسط عملكرد 700 كيلوگرم در هكتار اعلام كرد و از طرح توسعه 
100 هزار هكتاري باغ هاي بادام در اراضي شيبدار طي دو سال آينده در صورت تامين اعتبارات 
خبر داد. وي خاطرنشان كرد: اين افزايش سطح زير كشت در برنامه ششم پيش بيني شده است كه 

در صورت تحقق، سطح زير كشت بادام در استان به بيش از 24 هزار هكتار خواهد رسيد. نوربخش 
با اشاره به شرايط اقليمي و رقم مناسب و كيفيت بادام توليدشده در كشور ادامه داد: اين محصول 
توانسته مشتري هاي خاص خود را داشته باشد و بيش از 80 درصد بادام توليدشده به هندوستان و 

كشورهاي حوزه خليج فارس صادر و 20 درصد باقيمانده در كشور توزيع مي شود.

توسعه 100 هزار هكتاري باغ هاي بادام در اراضي شيبدار

ميزان صادرات شكلات و شيريني ايران، 
در سال گذشته 40 درصد از كل صادرات 
صنايع غذايي كشور بوده است. به عقيده 
كارشناســان، آينده صــادرات و توليد 
شكلات و شــيريني ايران بسيار روشن 
است چرا كه اين صنعت هر روز به موارد جديد و دانش فني بالاي 
نيروهاي خود مجهز مي شود. به همين دليل به نظر مي رسد در 
شرايط گشايش بازارهاي جهاني به روي كشور مي توان به صنعت 
شيريني و شــكلات اميدوار بود. به ويژه با توجه به اينكه نام ها و 
 برندهاي شكلات و شيريني ايران در دنيا شناخته شده و تقريبا 
جا افتاده است. براي شناخته شــدن بيشتر برندهاي شكلات و 
شيريني ايراني بيش از گذشــته، به تبليغات كارشناسي شده و 

وسيع نيازمند هستيم. 

شيريني و شكلات توليد ايران به بازارهاي آمريكا هم 
صادر مي شود

جمشيد مغازه اي، دبير انجمن صنفي شيريني و شكلات در گفتگو 
با »كسب و كار« با اشاره به اينكه در زمينه شيريني و شكلات دو 
نمايشگاه تخصصي در دنيا برگزار مي شود، تصريح كرد: نمايشگاه 
ISM آلمان و نمايشگاه بين المللي ايران در اين زمينه بي رقيب 
هستند. مغازه اي با بيان اينكه بزرگ ترين بازار محصولات شيريني 
و شكلات كشور ما را كشــورهاي عراق، افغانستان و كشورهاي 
حاشيه خليج فارس تشكيل مي دهند، گفت: سياست  صادراتي 
ايران در اختيار گرفتن بازار كشــورهاي اروپايــي، آمريكايي و 
آفريقايي است و در سال گذشته 30 درصد صادرات ما به بازار اين 
كشورها بوده است. وي تصريح كرد: با توجه به توليد محصولات 
حلال شيريني و شــكلات در كشــورمان ما در پي جذب بازار 
كشورهاي اسلامي هســتيم كه به دليل مشكلاتي اين امر هنوز 
محقق نشــده اســت. با اين تاكيد كه كيفيت محصولات ايراني 
در حد نمونه هاي خوب خارجي اســت و توليدات ايراني داراي 

تاييديه ســازمان غذا و داروی آمريكا به عنوان بزرگ ترين نهاد 
نظارتي دنياست و شيريني و شــكلات توليد ايران به بازارهاي 
آمريكا هم صادر مي شــود. مغازه اي با مطلوب خواندن وضعيت 
صنعت شــيريني و شــكلات ايران گفت: طي 10 سال گذشته 
رشــد قابل توجهي در اين صنعت داشــته ايم و اميد مي رود در 
 آينده بتوانيم دســتاوردهاي بهتري داشــته و در بازار جهاني 

خوش بدرخشيم. 

ورود غيررسمي و قاچاق محصولات مشابه
صنعت شــيريني و شــكلات ايران از محدود صنايعي اســت كه 
بسته بندي بسيار مناسب و بازار پسندي دارد. دبير انجمن صنفي 
صنايع بيسكويت، شيريني و شكلات ماندگاري بالا و زيبايي را دو 
شاخصه اصلي بسته بندي ايراني دانست و اضافه كرد: از نظر كيفيت 

بسته بندي در ســال هاي نه چندان دور محتاج كشورهاي اروپايي 
بوديم اما هم اكنون خودكفا شــده و بســته بندي ايران هم سطح 
بسته بندي كشورهاي اروپايي اســت و مي توان آن را يك صنعت 
پيشرو خواند. وي مشكلات عمده اين صنعت را ورود غيررسمي و 
قاچاق محصولات مشابه بدون كنترل و نظارت، نوسانات ارز، نبود 
ثبات اقتصادي در كشور و استهلاك ماشين آلات توليدي ذكر كرد 
و گفت: اميدوارم با حمايت دولت از صنعتگران اين مشكلات مرتفع 
شود. دبير انجمن شيريني و شكلات گفت: سال گذشته 240 هزار تن 
شيريني و شكلات صنعتي به 60 كشور دنيا صادر شد كه بخش اعظم 

اين صادرات به كشورهای همجوار و آمريكا بوده است. 

جذب سرمايه گذاران خارجي در اين صنعت
جمشــيد مغــازه اي بــا بيــان اينكــه در حــال حاضــر 

كارخانه هــاي شــيريني و شــكلات بــه حــدي كافــي در 
كشــور وجــود دارد، اظهــار كــرد: به دليــل وجــود برخي 
 مشــكلات از ظرفيــت آنهــا بــه صــورت كامــل اســتفاده 

نمي شود. 
وي ادامــه داد: هدف مــا اين اســت ســرمايه گذاران خارجي 
را در اين صنعــت وارد كنيم يــا اينكه دولت تســهيلاتي را در 
اختيار مــا قرار دهد تــا بتوانيم ظرفيت هاي خالــي را پر كنيم 
البته با حــذف عوارض صادرات شــيريني و شــكلات از اوايل 
دولت يازدهــم، زمينه رقابتي بيشــتري ايجاد شــده اســت. 
مغــازه اي ظرفيت كامل توليد صنعت شــيريني و شــكلات را 
2 ميليون و 100 هزار تن عنوان و اظهار كرد: ســال گذشــته 
 يك ميليــون و 480 هــزار تن شــيريني و شــكلات صنعتي 

توليد شد. 

»كسبوكار«ازيكصنعتپيشرودرايرانگزارشميدهد

درخشش برندهاي شيريني و شكلات ايراني در دنيا

تعرفههايوارداتروغنخام
همچنانپابرجاست

در حالي كه برخــي اخبار مبنــي بر »صفر 
شــدن تعرفه واردات روغن خام و بي نيازي 
واردكنندگان براي اخذ مجوز از وزارت جهاد 
كشاورزي« منتسب به سازمان توسعه تجارت 
منتشر شــده، معاون وزير جهاد كشاورزي 
اعلام كــرد كــه تعرفه هــاي واردات روغن 
خام همچنان پا برجاســت و بــا متخلفاني 
 كه خلاف قانــون رفتــار كننــد ، برخورد 

قضايي مي كنيم.
برخي اخبار به نقل از سازمان توسعه تجارت 
 منتشــر شــد كه بر اســاس آن »از ديروز -
 دوشــنبه - براي واردات روغــن خام نيازي 
به اخــذ مجــوز از وزارت جهاد كشــاورزي 
عبدالمهــدي  درصورتي كــه  نيســت« 
بخشــنده - معاون برنامه ريــزي اقتصادي 
وزير جهاد كشــاورزي - در ايــن باره گفت: 
اگر هر ســازمان يا مقامي خــارج از وزارت 
جهاد كشــاورزي اين موضوع را اعلام كرده 
باشــد، قطعا خلاف قانون اظهارنظر كرده و 
 متخلف اســت و بايد به مراجع قانوني كشور 

پاسخگو باشد. 
وي افــزود: بــر اســاس مــاده 16 قانــون 
افزايش بهره وري، وزارت جهاد كشــاورزي 
تنهــا مرجع قانونــي صدور مجــوز واردات 
محصــولات كشــاورزي اســت و قطعــا 
 متخلفان را به مراجع قضايي كشــور معرفي 

خواهيم كرد. 
البته شــايعات ديگري مبني بر صفر شدن 
تعرفه واردات روغن خام منتشر شده است كه 
ابوالحسن خليلي - دبير انجمن روغن نباتي - 
در اين باره نيز به ايسنا اعلام كرد: تعرفه  همه 
محصولات وارداتي و صادراتي در كتاب قانون 
واردات و صادرات امســال قيد شده و هيچ 
تغييري در آن ايجاد نمي شود كه بر اين اساس 
تعرفه  واردات روغن پالــم 10 درصد و ديگر 
انواع روغن خام مانند روغــن آفتاب گردان، 

كلزا و سويا حدود 7 درصد است. 
بــه گــزارش ايســنا، در شــرايطي كــه 
مديريــت بــازار هزينه هــاي بســياري 
براي دولت دارد مشــخص نيســت انتشار 
چنيــن شــايعاتي چــه منفعتــي بــراي 
منتشركنندگانش دارد آن  هم براي واردات 
 روغن خام كه ســالانه ميلياردهــا دلار ارز 

صرف آن مي شود. 

برنامههايمشتركايرانوغنا
درزمينهكشاورزي

ايران و غنا در راســتاي تعميــق و تحكيم 
مناســبات و همكاري هــاي مشــترك 
 2 ســند و يادداشــت تفاهــم همــكاري 

امضا كردند. 
به گــزارش ايانــا، ايــن اســناد همكاري 
ديروز در حضور حســن روحانــي و »جان 
دراماني ماهاما« روســاي جمهــوری ايران 
 و غنا، توســط مقامات عاليرتبه دو كشــور 

به امضا رسيد. 
برنامه اقدام مشترك در زمينه همكاري هاي 
كشاورزي بين دو كشــور توسط وزير جهاد 
كشــاورزي ايــران و وزير كشــاورزي غنا و 
يادداشــت تفاهم همكاري هاي اســتاندارد 
بين دو كشــور توسط رئيس ســازمان ملي 
اســتاندارد ايــران و وزير امــور خارجه غنا 
به امضا رســيد.، كاكائــو، قهــوه، نارگيل، 
توتــون، دام و ماهي نيــز از جمله مهم ترين 
محصولات كشاورزي و دامپروري كشورغنا 
به شــمار مي آيد. ســرانه زمين كشاورزي 
 غنا بــراي هــر نفــر بيــش از 0.80 هكتار

 است. 
توليــد ســالانه گوشــت گاو 22  هــزار 
تــن، گوشــت گوســفند 10هــزار تــن و 
صيد ماهــي 383 هــزار تن اســت. توليد 
 ســالانه نيروي الكتريســيته نيــز معادل
 4/3 ميليــارد كيلووات ســاعت اســت. از 
مهم ترين معادن كشــور غنا نيز مي توان به 
الماس )دومين توليد كننــده جهاني(، طلا 
)مهم ترين معدن كشور(، منگنز، بوكسيت، 
آهن، بريل، نيكل، گرافيت و كروميت اشاره 

كرد. 
از مهم تريــن محصولات صادراتــي غنا نيز 
مي توان به كاكائو، كــره كاكائو، منگنز، طلا، 
الماس، آلومينيوم و الوار اشاره كرد كه عمدتا 
به كشــورهاي آلمان )21درصــد(، ايتاليا 
)9درصد(، آمريكا و فرانسه )6درصد( صادر 

مي شود.

اخبار

کشاورزي

رئيس اتحاديه صادركنندگان زعفران خراسان رضوي از كاهش 35 درصدي صادرات 
زعفران طي 10 ماهه امســال خبر داد و گفت: نوســانات قيمتي و عدم پايبندي به 
 تعهدات در بازار جهاني باعث شده مشــتريان خارجي تمايلي به خريد زعفران ايراني

 نداشته باشــند. به گزارش ايســنا، غلامرضا ميري اظهار كرد: طي 10 ماهه امسال 
بيش از 76 تن زعفران به ارزش بيش از 160 ميليون دلار به 47 كشور صادر شده كه 
نسبت به همين بازه زماني در سال گذشته 35.8 درصد كاهش داشته است كه نشان 

مي دهد نوســانات قيمت در بازار زعفران و اينكه صادركنندگان ايراني نتوانسته اند به 
 تعهدات خودشان عمل كنند، باعث شده تقاضا براي خريد اين محصول در بازار جهاني 

كاهش يابد. 

كاهش 35 درصدي صادرات طلاي سرخ

رئيــس ســازمان جنگل هــا، مراتع و 
آبخيزداري كشــور اخيرا از شناســايي 
بيش از 11 هزار مــورد زمين خواري در 
سال جاري خبر داده بود. خداكرم جلالي 
البته تاكيد كرده بود كــه در بيش از 8 
هزار مورد رفع تصرف و در 3 هزار مــورد زمين خواري ديگر نيز 
خلع يد صورت گرفته است اما متاسفانه با وجود تاكيدات زيادي 
كه مســئولان براي مقابله با اين پديده دارند، كماكان مســاله 
زمين خواري در سطحي گسترده در كشور وجود دارد. در برخي 
مناطق به ويژه حومه شهرها و مناطق روستايي پرونده هاي 10يا 
15 ساله ای در بخش زمين هاي بدون سند برخي كشاورزان وجود 
دارد كه همچنان بدون جواب مانده اند و تكليف آنها هنوز مشخص 
نشده است. متاسفانه اعمال نفوذ برخي افراد موجب شده است تا 
عده اي از كشاورزان براي ثبت زمين هاي خود با مشكلاتي مواجه 
شــوند و حتي در برخي موارد درختان چندين ساله شان قطع 
شود. كساني كه ساليان زيادي را صرف آبادكردن باغ هاي گيلاس 
و گردو كرده اند، امروز در آســتانه از دســت دادن درختان شان 
هســتند. به همين دليل انتظار مي رود سازمان منابع طبيعي با 

جديت بيشتري براي حل اين مسائل وارد شود. 

ما مشــكل قانون نداريم بلكه مشكل اجراي قانون 
داريم

زمين خواري ها بيشــتر در مناطق مرتعي و حاشــيه زمين هاي 
كشاورزي، روستا ها و باغات مردم رخ مي دهند به اين شكل كه 
برخي دچار آزمندي مي شوند و تصميم مي گيرند كه بخشي از 
زمين هاي منابع ملي را به زمين هاي خــود اضافه كنند. در اين 
ميان برخي كشاورزان و روستايياني كه به صورت آبا و اجدادي به 
كار كشاورزي در اين مناطق مشغول بوده اند، قرباني زياده خواهي 
ديگران مي شــوند. محســن بزم از جمله كشــاورزاني بوده كه 
چندين سال است دچار اين مشكل شــده و از صادرنشدن سند 
زمين هايش گلايه دارد. اين كشــاورز در گفتگو با »كسب وكار« 
گفت: من براي صدور سند براي زمين پدري ام به سازمان منابع 
طبيعي مراجعه كردم اما با كمال تاسف به من گفتند اين زمين 
جزو منابع طبيعي اســت. وي در ادامه گفت: در يك برهه حتي 
اقدام به قطع درختان من نيز كردنــد و تعداد زيادي از درختان 
گردو قطع شــد. وي علت اصلي اين قبيل مشــكلات را مساله 
نظارت بر حسن اجراي قوانين دانست و گفت: در واقع ما مشكل 
قانون نداريم زيرا قوانين مســتحكم و زيادي در اين حوزه وجود 
دارد، مانند قانون حفاظت از مراتع و جنگل ها اما گاهي به دليل 
نبود نظارت بر اجراي قوانين، خواســته يا ناخواســته به عده اي 
ظلم مي شود. از طرفي كشــاورزان ما نيز به دليل كم اطلاعي و 
نداشتن قدرت پيگيري، خسارت مي بينند. گاهي اوقات ما شاهد 

اين مساله هستيم كه برخي كشــاورزاني كه ديگر هيچ چاره اي 
براي شــان نمانده است، براي نشــان دادن اعتراض خود دست 
به اقداماتي نامتعارف مي زننــد. مثلا گاهي به صورت كفن پوش 
جلوي ســازمان هاي مرتبط مي آيند يا با ماموران سازمان منابع 
طبيعي با زدوخورد رفتار مي كنند. چرا بايد كشاورزي كه سال ها 
روي زميني زحمت كشيده است، شاهد چنين مشكلاتي باشد و 

درختان او قطع شوند؟ 

از زمين خواري تا كوه خواري و درياخواري
محمدعلي اسفناني، حقوقدان و نماينده مجلس شوراي اسلامي 
نيز در اين زمينه گفت: مهم ترين عامل اين قبيل اتفاقات، تباني 
است يعني در برخي موارد مساله زمين خواري با تباني مسئولان 
مربوطه صورت مي گيرد. با تباني اين مسئولان اراضي در اختيار 
افراد قرار مي گيرد و حتي برخي اوقات متاسفانه اين امر را قانوني 
جلوه مي دهند. مثــلا در بحث تباني گاهي افــراد با روش هاي 

مختلف زمين هايي كه مالك ندارد يا مجهول المالك هستند را 
پيدا مي كنند و با تباني با يكديگر يك شكايت صوري تنظيم كرده 
و به عنوان شاكي و خوانده به دادگاه مي روند و در آنجا نيز تمام 
مراحل قانوني را به خوبي پيــش مي برند، به گونه اي كه قاضي و 
دادگاه متوجه تباني آنها نمي شــوند و درنهايت حكم به تحويل 
زمين به يكي از طرفيــن دعوا مي دهند و بدين طريق مســاله 
زمين خواري در پوشش قانون و با تباني صورت مي گيرد. همين 
مسائل است كه باعث گسترده شدن و شــيوع دامنه اين پديده 
شده و به جايي رسيده اســت كه به تعبير مقام معظم رهبري به 
كوه خواري و درياخواري و غيره هم منتهي شــده است. در واقع 
تا زماني كه قانون به درستي اجرا نشود، اين وضعيت نيز اصلاح 
 نخواهد شد، چراكه قانون هر چقدر هم خوب باشد تا موقعي كه

 به درستي اجرا نشود، عاملي بازدارنده نخواهد بود. به عقيده من 
قانون ضعيف كه به خوبي اجرا شود، بســيار بهتر از قانونی قوي 

است كه در اجرايش سهل انگاري می شود. 

9هزار هكتار از اراضي در سال جاري خلع يد شد
خداكرم جلالي، رئيس ســازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري 
كشــور در اين مورد گفــت: زمين خواري ها بيشــتر در مناطق 
مرتعي و حاشيه زمين هاي كشاورزي، روستا ها و باغات مردم رخ 
مي دهد، به اين شكل كه برخي دچار آزمندي مي شوند و تصميم 
مي گيرند كه بخشي از زمين هاي منابع ملي را به زمين هاي خود 

اضافه كنند. 
وي با اشــاره به اينكه پديده زمين خواري كم و بيش در كشــور 
وجود دارد امــا روند نزولي پيدا كرده اســت، گفــت: در هفت 
ماهه ســال جاري، 9 هــزار و 674 هكتار زميــن در 3 هزار و 
951 فقره خلع يد شــده اســت. جلالي در ارتبــاط با مناطق 
رفع تصرف شــده در ســال جاري اظهار كرد: در ســال جاري 
18 هزار و 93 هكتــار زمين در 8 هــزار و 671 مورد در مناطق 
 مختلف كشــور رفع تصــرف و پرونــده آنها به دادگاه ارســال 

شده است. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

زمين هاي بدون سند  و سرگرداني کشاورزان
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معافيت كاسبان جزء از نصب 
صندوق مكانيزه فروش

 رئيس اتحاديه فروشــندگان لوازم بهداشــتي 
خواستار معافيت برخي از واحدهاي صنفي از نصب 

صندوق مكانيزه فروش شد. 
به گزارش اتاق اصناف ايران، محمدباقر فرهمندزاد، 
رئيس اتحاديه فروشــندگان لوازم بهداشــتي و 
ساختماني ضمن بيان اينكه حدود ۵۰۰ عضو از 
اتحاديه ما دادوستد مالي و درآمد آنچناني ندارند، 
افزود: صاحبان اين واحدهاي صنفي حتي سواد 
خواندن و نوشــتن و امكانات و بودجه كافي براي 

تهيه كامپيوتر و نرم افزار را  ندارند. 
رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم بهداشتي در ادامه 
تصريح كرد: نصب صندوق فروش و نرم افزار بايد 
براي آن دسته از واحدهاي صنفي كه سطح درآمد 

بالايي دارند، الزامي باشد. 
وي ادامه داد: لزومي ندارد كه خرده فروشان و آن 
دسته از واحدهاي صنفي كه مشــمول بند )ج( 
مي شوند، چنين نرم افزاري را داشته باشند چون 
از سال ۶۴ تاكنون همواره با سازمان امور مالياتي 

توافق داشتند. 
فرهمندزاد از تعيين جرايم سنگين براي واحدهاي 
صنفي كه فاقد نرم افزار و صندوق فروش هستند، 
انتقاد كرد و افزود: اين قضيه اصلا درست نيست 
كه واحدهاي صنفي ای كه نرم افزار نصب نكردند را 

مشمول جريمه كنند. 
وي ضمن بيان اين نكته كه كاسبان جزء از پرداخت 
ماليات فرار نمي كننــد، گفت: هم اكنون برخي از 
كاســب هايي كه فاقد نرم افزار هستند، مشمول 
جريمه ۴ ميليوني شدند، در حالي كه بايد به دنبال 

شركت هاي بزرگي كه فرار مالياتي دارند، بروند. 

خبر ارزان نشدن خودرو هم بازار 
را تكان نداد

نايب رئيس اتحاديه نمايشگاه داران اتومبيل با بيان 
اينكه صحبت هاي اخير مديران عامل شركت هاي 
خودروساز مبني بر ارزان نشدن خودرو هم تغييري 
در بازار خريدوفروش خودرو ايجاد نكرده اســت، 
گفت: نمايشــگاه داران به ندرت امــكان فروش 
خودروهاي خود را دارند. غلامحسين قاسميان، با 
اشاره به اينكه با نزديك شدن به روزهاي پاياني سال 
ركود بازار خودرو از بين نرفته است، اظهار داشت: 
در حال حاضر اكثر نمايشگاه داران به ندرت امكان 
فروش خودروهاي خود را دارند، اين در حاليست 
كه شــركت هاي خودروســاز هم به فروش ويژه 

محصولات خود اقدام كرده اند. 
 وي با بيان اينكه هنوز صحبت هاي اخير مديران 
عامل شركت هاي خودروساز در ارزان نشدن خودرو 
تغييري در بازار خريدوفروش خودرو ايجاد نكرده 
اســت، افزود: بايد يك هفته ديگر منتظر بمانيم 
تا تاثير صحبت هاي مســئولان را در بازار خودرو 
مشاهده كنيم. نايب رئيس اتحاديه نمايشگاه داران 
خودرو اضافــه كرد: اميدواريم بــا آغاز تعطيلات 

نوروزي بازار خودرو از اين ركود خارج شود. 
به گزارش تسنيم، دركنار صحبت هاي اين فعال 
بازار خودرو برخي از فروشندگان خودرو هم با اعلام 
اينكه قيمت خودروهاي داخلي با كاهش نسبي در 
بازار روبه رو شده اســت، مي گويند در اين شرايط 
كه ركود بدي در بازار خــودرو وجود دارد، برخي 
از شركت هاي خودروساز به بهانه نصب آپشن در 
محصولات خود اقدام به افزايش نسبي قيمت ها 
كرده و با تحويل هاي 2۰ روزه ســعي در فروش 

محصولات خود دارند. 

كارت اعتباري خريد كالا هنوز 
اجرايي نشده است

رئيس اتحاديه فروشــندگان لوازم خانگي با بيان 
اينكه در حال حاضر هيچ كالاي لوازم خانگي در 
طرح كارت اعتباري خريد كالا به فروش نرسيده 
اســت، گفت: بانك مركزي هنوز كارت اعتباري 

خريد كالا را اجرايي نكرده است. 
دولت در اجراي بخش دوم طــرح خروج از ركود 
قرار بــود مرحله اول صــدور كارت هاي اعتباري 
خريد كالاي ايراني  را از 18 آبان امســال اجرايي 
كند اما با گذشــت حدود 3 ماه از اعلام اين طرح 
تعلل دستگاه هاي مختلف به ويژه بانك مركزي 
باعث شده تا هنوز اين طرح به مرحله اجرايي نرسد. 
 محمد طحان پور درهمين ارتباط اظهار داشــت:

 با وجود تمام صحبت ها از ســوي بانك مركزي و 
وزارت صنعت هنوز طرح كارت اعتباري خريد كالا 
اجرايي نشده اســت. وي با بيان اينكه در روزهاي 
پاياني سال سيستم بانكي قادر به ارائه تسهيلات 
نيســت، افزود: در هيچ كدام از فروشــگاه هاي 
لوازم خانگي اقدامي از ســوي بانك مركزي براي 
به روزرساني دستگاه هاي پوز براي فروش كالا در 

قالب كارت اعتباري خريد كالا انجام نشده است. 

هم اكنون بازار لوازم يدكي با چالش جدي 
حضور قطعات يدكي بي كيفيت مواجه 
است و در سطح بازار به فروش مي رسد، 
اين در حاليســت كه عــلاوه بر كيفيت 
پايين اين قطعات، قيمت نيز به شــدت 
بالاست و همين امر، باعث شــده تا برخي از قطعات يدكي با ۵ 

واسطه به دست مردم برسد. 
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان لوازم يدكي خودرو در اين باره 
و در گفتگو با »كسب وكار« گفت: تلاش اصناف بر اين است كه 
بتواند اين بازار را ســاماندهي كند و بدون واسطه، قطعات را به 
دست مصرف كنندگان برســاند، اين در حاليست كه با انجمن 
قطعه سازان تفاهمي صورت گرفته تا نظارت و كيفيت را بر بازار 

لوازم يدكي بيشتر كنيم. 
علي اكبر بخشي افزود: اگر قطعه اي با برند تاييدشده اتحاديه هاي 
صنفي و توليدي به بازار عرضه شود، داراي گارانتي است و مردم 
مي توانند از كيفيت آن راضي باشند، اين در حاليست كه شركت 

هم نسبت به آن پاسخگو است. 
وي اظهار كرد: انتظار مي رود اتحاديه صنف فروشــندگان لوازم 
يدكي در قســمتي از اين نظارت ها حضور داشــته باشــد زيرا 
مصرف كنندگان همواره به اين اتحاديه رجوع مي كنند و كيفيت 
لوازم يدكي خودرو را از اين اتحاديه خواســتار هستند، بنابراين 

هدف اين اتحاديه دخالت نيست، بلكه نظارت است. 
رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان لوازم يدكي خودرو با اشاره 
به اينكه اين اتحاديه بايد آماري از واردات لوازم يدكي در دست 
داشته باشد تا از واردات بي رويه آن به كشور جلوگيري كند، ادامه 
داد: درصورتي كه نقش اتحاديه صنف فروشندگان لوازم يدكي در 
نظارت بر قطعات يدكي وارداتي پررنگ شود، اين اتحاديه با توجه 
به اطلاعات و تجربيات مناسب خود در زمينه تشخيص قطعات 
يدكي تقلبي نهايــت تلاش خود را به كار مي گيــرد تا از نگراني 
مصرف كنندگان از خريد قطعات يدكي تقلبي كاسته شود و به 

انتظارات آنها پاسخ داده شود. 
بخشــي درباره اهميت صلاحيت واردكننده هــاي لوازم يدكي 
توضيح داد: هنگامي كه درباره نظارت اتحاديه صنف فروشندگان 
لوازم يدكي تهران صحبت مي كنيم يعني ايــن اتحاديه بايد از 
صلاحيت واردكنندگان قطعات يدكــي اطمينان پيدا كند زيرا 
متاســفانه افرادي وارد اين حرفه مي شوند كه از صلاحيت كافي 

برخوردار نيستند. 

از طرفي هم اين اتحاديه مي تواند با اين كارخانه ها قرارداد بسته 
و با استفاده از آزمايشــگاه هاي اين واحدها اين قطعات وارداتي 
را آزمايش كند، به گونه اي كه كيفيت لــوازم يدكي وارداتي را 
تحت كنترل داشته باشد. وي افزود: تمامي اين اقدامات مستلزم 
دادن اختيارات لازم به اين اتحاديه اســت تا بر كيفيت قطعات 
يدكي وارداتي نظارت شود. همچنين در صورتي كه طرح نصب 
برچسب شناسا روي قطعات يدكي قانونمند شود، مي توان كنترل 

بيشتري روي قطعات يدكي وارداتي اعمال كرد. 

اختيارات بيشتري به اتحاديه داده شود
وي از دولت خواستار شد كه اختيارات بيشتري به اتحاديه بدهد 
تا فعالانه تر عمل كند و در عين حال اظهار كرد: بعضي از قوانين به 
قدري از عمرشان گذشته كه ديگر كارايي ندارند و در اين زمينه 
برخورد با متخلف و نظارت در مبدا را نداريم و نمي توانيم قيمت ها 
را تعيين كنيم چون همه اين  موارد در تصدي دولت است و بازار 

به وسيله اصناف اداره نمي شود.
 

ايجاد ثبات نسبي در نرخ ارز و بهبود شرايط اقتصادي
بخشي همچنين در ادامه اظهار كرد: با وجود ركود سنگيني كه 
در بازار رخنه كرده است، شرايط به اين ترتيب نخواهد ماند و با 
ايجاد ثبات نسبي در نرخ ارز و بهبود شرايط اقتصادي كشور در 

ماه هاي آينده، روند رو به رشدي پيش رو خواهد بود. 
وي در رابطه بــا وضعيت كنوني واردات قطعــات و لوازم يدكي 
خودرو گفت: درحال حاضر تامين كنندگان اين عرصه بر حسب 
تجربه و شــناختي كه از بازار دارند نسبت به واردات محصولات 
اقــدام مي كنند و به هميــن جهت كمبــودي در اين خصوص 
احساس نمي شود. رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم يدكي خودرو 
همچنين دربــاره افزايش قيمت برخي قطعــات خودرو گفت: 
افزايش قيمت فقط براي بعضي قطعات خاص اعمال شده و ديگر 

قطعات با قيمت هاي قبلي به فروش مي رسند. 

ضرورت اعتماد ســازمان امور مالياتي به عملكرد 
صندوق مكانيزه فروش

رئيس اتحاديه فروشــندگان لوازم يدكي خودرو و ماشين آلات 
گفت: ســازمان امور مالياتي به عملكرد صندوق مكانيزه فروش 
 اعتماد داشته باشد تا مردم هم بتوانند به نتايج كار اين صندوق 

خوش بين باشند. 
بخشي صندوق مكانيزه فروش را مترادف با واژه عدالت توصيف 
كرد و گفت: با ايجاد صندوق مكانيزه فروش، قطعا شــفافيت و 
عدالت مالياتي حاكم مي شود اما به اين شرط كه اين صندوق به 
صورت صحيح پياده سازي و اداره شود و سازمان امور مالياتي هم 

عملكرد اين صندوق را پذيرا باشد. 
وي ضمن انتقــاد از عملكرد و سياســت گذاري هاي ســازمان 
امور مالياتي در چندين سال گذشــته، اظهار داشت: متاسفانه 
همچنان ماليات علي الراس حاكميت دارد، پس ضروری اســت 
كه ابتدا سازمان امور مالياتي به عملكرد صندوق مكانيزه فروش 
 اعتماد داشته باشد تا مردم هم بتوانند به نتايج كار اين صندوق 

خوش بين باشند. 
وی به  نبــود زيرســاخت هاي لازم براي پياده ســازي صندوق 
مكانيزه فروش در كشور و همچنين نبود فرهنگ سازي و آموزش 
به صنوف همزمان با اجراي اين طرح اشاره كرد و افزود: با وجود 
كمبودها و چالش هاي موجود، فقــط 1۵ درصد از صنوف برای 

خريد صندوق مكانيزه فروش اقدام كرده اند. 
وي ضمن اشاره به اينكه لايحه قانوني استفاده از صندوق مكانيزه 
فروش توســط صنوف همچنان در تغيير و تحول اســت، ادامه 
 داد: بســياري از صنوف هم نرم افزار را خريداري كردند اما از آن

 استفاده نمي كنند. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و توليدكنندگان لوازم يدكي خودرو 
و ماشين آلات تصريح كرد: از 8 هزار كاسب صاحبان پروانه كسب 
در اين اتحاديه تنها 2۰ درصد در ســامانه اســتفاده از صندوق 
مكانيزه فروش ثبت نام كردند ومتاســفانه به هيچ وجه از نظرات 

كارشناسي اتحاديه ها  نيز براي تدوين قانون استفاده نكردند. 
بخشي همچنين اين نكته را مورد اشاره قرار داد كه نوع و ماهيت 
كار در برخي از اتحاديه ها به صورتي است كه به هيچ وجه نيازي 
به اســتفاده از صندوق مكانيزه فروش پيدا نمي كنند، علاوه بر 
آنكه با رفتاري كه از سازمان امور مالياتي در چندين سال گذشته 
 ديدند، اميد و اعتقادي هم به اصلاح شرايط موجود با وجود چنين

 صندوقي ندارند. 

رئيس اتحاديه صنف فروشندگان لوازم يدكي خودرو در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد

تشديد كنترل كيفيت لوازم يدكي وارداتي 
اخبار

اصناف

الــزام واحدهاي صنفي به 
نصب صندوق هاي مكانيزه 
فروش، منافــع زيادي را 
براي همه ذينفعان شامل 
دولت، واحدهاي صنفي و 
مصرف كنندگان دارد. شفافيت در شناسايي ميزان 
درآمد و هزينه، از بي عدالتــي در وضع ماليات ها 
جلوگيري مي كند و مصرف كنندگان هم با دريافت 
فاكتور از صندوق فروشگاه رضايت مندي بيشتري 

پيدا مي كنند. 
مجري طرح رايگان نصــب صندوق هاي مكانيزه 
فروش اعلام كرد: تحويــل صندوق هاي مكانيزه 
فروش براي واحدهاي صنفي، براســاس اولويت 
ثبت نام شده از اول اسفندماه جاري آغاز مي شود. 
 حميدرضــا ســعدا... افــزود: براســاس قانــون

 2۹ صنف مشــمول نصب الزامــي صندوق هاي 
مكانيزه فروش شــده اند اما اين قانــون به دليل 
گران بودن قيمت دســتگاه ها و نبود  سازوكارهاي 
لازم تاكنون به صورت فراگير اجرايي نشده است. 
وي تصريح كرد: با اجراي طــرح واگذاري رايگان 
صندوق هاي مكانيزه فروش به واحدهاي صنفي، 
شركت سازنده كه از توليدكنندگان داخلي است، 
هزينه طــرح را از محل معافيت هــاي مالياتي كه 
بابت نصب اين صندوق ها درنظر گرفته شده است، 

دريافت خواهد كرد. 
ســعدا... با بيان اينكه الزام به نصب صندوق هاي 
مكانيزه فروش طبق قانون از سال 13۹۰ از سوي 
ســازمان امور مالياتي در دســتور كار قرار گرفته 
است، افزود: در جلساتي كه با حضور مسئولان اتاق 
اصناف ايران و ســازمان امور مالياتي برگزار شد، 
مدل كسب وكار فعلي براي نصب صندوق ها تعريف 

و به مرحله اجرا گذاشته شده است. 

۵ ســرمايه گذار داخلي بــراي نصب 
صندوق ها

وي ادامه داد: براســاس قانون از اول فروردين ماه 
ســال آينده كســاني كــه بــراي صندوق هاي 
فروشــگاهي اعم از نرم افزار و ســخت افزار هزينه 
مي كنند، مشمول اســتفاده از مزاياي قانوني آن 

خواهند بود. 
مجري طرح، هزينه نصــب صندوق هاي مكانيزه 
فروش را بسته به نوع هر صنف متفاوت و بين 1۵ 
تا 3۰ ميليون ريال ذكر كــرد و گفت: تاكنون با ۵ 
سرمايه گذار داخلي براي نصب صندوق هاي مذكور 
به صورت رايگان مذاكره شده است و اتاق بنا ندارد 

تا در تامين صندوق و نرم  افزار و همچنين پشتيباني 
از آنها براي شركتي انحصار ايجاد كند. 

وي درباره شرايط استفاده صنوف از صندوق هاي 
رايــگان مكانيزه فــروش اظهار كــرد: صاحبان 
 واحدهــاي صنفــي بايد بــا مراجعه به ســايت

 www. posbaran. ir درخواست خود را ثبت 
كنند تا براساس اولويت دســتگاه هاي مذكور به 
آنها تحويل  داده شود. وي تاكيد كرد: واحدهايي 
مي توانند از اين مزايا استفاده كنند كه داراي جواز 

كسب معتبر باشند. 

نصب صندوق هاي مكانيزه به نفع دولت 
و اصناف است

ســعدا... نصب صندوق هاي مكانيــزه فروش در 
واحدهاي صنفي را به نفع دولت و اصناف دانست و 
افزود: اسامي تمام تامين كنندگان و توليدكنندگان 
رسمي كالا در سايت بازار رسمي الكترونيك اصناف 
ايران )باران( ثبت شده و در اختيار واحدهاي صنفي 
متصل به صندوق قرار خواهــد گرفت و صاحبان 
واحدهــاي صنفــي مي توانند به طور مســتقيم 

كالاهاي موردنياز را از ايشان تهيه كنند. 
وي ادامــه داد: همچنين با نصــب صندوق هاي 
مكانيزه فروش، علاوه بر حذف واســطه هاي زائد، 
قيمت تمام شده كالاها هم براي واحدهاي صنفي 
كاهش مي يابد و اقلام مصرفي با قيمت كمتري به 

دست مردم مي رسد. 
سعدا... گفت: براســاس فاكتور رسمي كه توسط 
صنف صادر مي شود، اصناف داراي اعتبار مي شوند 
و مي توانند از تعامل با بانك ها بهره مند شــوند كه 
تاكنون ۵ بانك براي همــكاري و تامين اعتبار در 

گردش واحدهاي صنفي اعلام آمادگي كرده اند. 
دولت به بخش خصوصي اعتماد كند

مجري طرح نصب صندوق هــاي مكانيزه فروش 
در عين حــال تصريح كــرد: با اجــراي اين طرح 
مي خواهيم به دولت الگويي نشان دهيم كه اگر به 
بخش خصوصي اعتماد كنند، اين بخش مي تواند 
ضمن ارائه فرمولي براي اجراي طرح ها، سيستم را 

به گونه اي طراحي كند كه قابل كنترل هم باشد. 
وي گفت: براي تامين نياز كشور به صندوق مكانيزه 
فروش با توليدكنندگان داخلــي مذاكره و زمينه 
توليد انبوه نيز با جذب سرمايه گذار خارجي فراهم 

شده و آنها به همكاري دعوت شده اند. 
وي اظهار اميدواري كرد در ســال همدلي دولت 
و ملــت، طرح ملي نصــب رايــگان صندوق هاي 
مكانيــزه فروش بدون داشــتن حتــي يك ريال 

 هزينه براي دولت به صورت فراگير شكل اجرايي 
به خود بگيرد. 

نصب صندوق فروش به كشمكش صنوف 
با سازمان امور مالياتي خاتمه مي دهد

از سوي ديگر، رئيس اتحاديه دارندگان ماشين هاي 
كمپرسي و راهســازي گفت: بودن صندوق هاي 

مكانيزه فروش در صنوف بهتر از نبودن آن است. 
عباس رضي پور درباره نصب صندوق هاي مكانيزه 
فروش در واحدهاي صنفي گفت: به نظر مي رسد كه 
صندوق مكانيزه فروش بتواند به كشمكش صنوف با 

سازمان امور مالياتي خاتمه بدهد. 
وي افزود: كشــمكش اعضاي ما با ســازمان امور 
مالياتي بسيار بالاست، اگرچه هر ساله با سازمان 
امور مالياتي توافق مي كنيم اما سازمان اين توافق ها 
را به صورت يك طرفه لغو مي كنــد و از اين وضع 
به شدت ناراضي هستيم؛ بنابراين اميدواريم با نصب 
و راه اندازي صندوق هاي مكانيزه فروش اين وضع 

سروسامان پيدا كند. 

رئيس اتحاديه دارندگان ماشــين هاي كمپرسي 
و راهســازي در عين حــال با اشــاره بــه وجود 
۵ هزار پروانه كســب ســيار در اين صنف اظهار 
داشــت: اعضاي اتحاديــه ما از بابــت پروانه هاي 
كســب ســيار خــود همچنــان در بلاتكليفي 
به ســر مي برنــد و در انتظــار آن هســتيم كــه 
 پروانه هاي كســب ثابــت را هر چه زودتــر به ما 

تحويل دهند. 
وي ضمن اشــاره به مذاكرات اتاق اصناف ايران و 
ســازمان امور مالياتي با ايــن اتحاديه براي تحت 
شمول قرارگرفتن استفاده از صندوق فروش گفت: 
به محض آنكه واحدهاي صنفي ما داير شود، تلاش 
خواهيم كرد كه نســبت به نصب صندوق مكانيزه 
فروش اقدام كنيم چون بودن صندوق هاي مكانيزه 

فروش بهتر از نبود آن است. 
ايــن در حاليســت كه رئيــس اتحاديــه صنف 
فناوران رايانه تهران درباره اجــراي طرح رايگان 
صندوق مكانيزه فــروش در ايــن اتحاديه گفت: 
۹۹ درصد اعضــاي اتحاديــه فنــاوران رايانه به 

دليل آشــنايي با سيســتم روز از لپ تاپ استفاده 
 مي كننــد و نــرم افزارهــاي حســابداري در

 اختيار دارند. 
سيدمهدي ميرمهدي كمجاني افزود: تجهيز اصناف 
به صندوق مكانيزه فروش از لحاظ ســخت افزاري 
و نرم افــزاري نيازمند كار كارشناســي اســت، از 
اين حيث كه نرم افزار موجــود در آن تا چه ميزان 
خروجي موردنياز را به سازمان امور مالياتي مي دهد 
و آيا همه صنوف مي توانند كارهاي روزمره خود را 

طبق اين نرم افزار انجام دهند. 
وي اضافــه كــرد: كارشناســان صنــف فناوران 
رايانه براي مباحث كارشناســي دربــاره تجهيز 
 اصناف به صندوق مكانيزه فروش آماده همكاري 

هستند. 
رئيس اتحاديه صنــف فناوران رايانــه تهران در 
عين حال تصريح كرد: اين مساله بايد مورد توجه 
قرار گيرد كه صندوق، فضاي بســياري را در يك 
واحد صنفي اشغال مي كند و بايد سخت افزار قابل 

حملي را براي اين كار اختصاص داد. 

 هزينه نصب صندوق هاي مكانيزه فروش بين ۱۵ تا ۳۰ ميليون ريال اعلام شد

۵ سرمايه گذار داخلي براي نصب صندوق ها
آمادگي ۵ بانك براي تامين اعتبار در گردش واحدهاي صنفي 
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آخر
 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

شكســت »درد« دارد. دســتكم تجربــه 
آزاردهنده اي اســت؛ چيزي كه بسياري از ما 
تمام تلاش مان را مي كنيم تا با آن روبه رو نشويم. 
گاهي تاثيرات يك شكست مي تواند تا مدت هاي 
طولاني باقي بماند و در ذهن ما، رد پايش را به جا 
بگذارد و يك مانع ذهني ايجاد كند كه باعث شود 
در سال هاي بعدي زندگي، به سختي بتوانيم بر 
آن غلبه كنيم، اما بايد راه هايي را نيز براي غلبه 
بر شكست ياد بگيريم. پس با ما همراه باشيد. 
يك ضرب المثل ژاپني مي گويد: »اگر 7 بار زمين 
خوردي، براي هشتمين بار برخيز.« اما شكست 

هم لازم است.
وقتي شكست مي خوريم، معمولا به فكر فرو 
مي رويم، به دنبال معناي جديدي براي زندگي مان 
مي گرديم و جواب ها و راه حل هاي ممكن و بالقوه 
را براي رسيدن به اهداف مان بررسي و كشف 
مي كنيم. در حقيقت، شكست بخشي ضروري 
از مسير رسيدن به اهداف مان است. شكست، 
به عنوان نوري هدايت كننده در زندگي عمل 
مي كند و مانند آب و خاك كه فرســاينده هاي 
مهربان طبيعت هستند ، آبديده مان مي كند و 
نقش مهمي در بهبود تك تك فعل و انفعالات 

بعدي و جريان زندگي مان دارد. 
اما هرچقدر هم كه درباره اهميت شكست در 
زندگي دليل و برهان بياوريــم، در مواجهه با 
آن، آنقدر درگير ناراحتي هايش هستيم كه به 
سختي مي توانيم منفعتي در آن ببينيم. وقتي 
تمام آن چيزي كه از شكست مي بينيم و درك 
مي كنيم، درد و شكنجه است، غلبه بر شكست 
براي رسيدن به اهداف و آرزوها دشوار مي شود. 
من هم شكست هاي بسيار بدي را تجربه  كرده ام 
و مي دانم تا چه اندازه دردناك و آزاردهنده است 
و همه چيز را تحت تاثير قرار مي دهد. مطمئنا 
شكست، رد پاهايش را در زندگي  ام به جا گذاشت 
و اين به سادگي ماندن اثر يك زخم عميق نبود. 
التيام آثار شكست هايم خيلي طول كشيد، اما 

در آن ميان، به فهم و درك مهمي رسيدم، 
تقريبا همان چيزي كه ساير افراد هم بعد 

از شكست به آن پي  مي برند. 
اين را هم فهميدم كه راه هاي زيادي براي غلبه بر 
شكست و رسيدن به اهداف مان وجود دارد، اما 
همه اين راه ها نيازمند ايجاد يك تحول اساسي 
در طرز فكر هستند. لازم است به زندگي با نگاه 
خاصي بنگريد و افكارتان را در جهت درستي 
هدايت كنيد و بذر موفقيت را بكاريد تا در آينده 
محصولش را برداشت كنيد. در اينجا 4 راهكار به 
شما توصيه مي كنيم كه مي توانيد با كمك آنها بر 

شكست غلبه كنيد و به اهداف تان برسيد. 

 ۱. باور كنيد كه هيچ چيز ارزشمندي آسان به 
دست نمي آيد

ما آدم ها در دنياي امروز دوســت داريم فورا 

به نتيجه برسيم و راضي شــويم؛ چيزهايي را 
مي خواهيم و فورا هم مي خواهيم! وقتي مي توانيم 
هر چيزي را كه مي طلبيم بدون معطلي به دست 
بياوريم، چرا بايد صبر كنيم؟ بنابراين عجيب 
نيست كه شكست تا اين اندازه آزارمان دهد. 
ما آنقدر به گرفتن نتايج فوري عادت كرده ايم 
كه درك نمي كنيم براي رسيدن به هدفي قابل 
توجه و چشمگير، تا چه حد كار و تلاش و پشتكار 
لازم است. به مقصد رسيدن زمان  بر است، اما طي 
اين زمان و همانطور كه مسير رسيدن به هدف را 
طي مي كنيم، شخصيت مان ساخته مي شود و به 
شناخت هاي جديد دست مي يابيم، حتي شايد 

معناي عميق تري در زندگي مان كشف كنيم.  

 ۲. از آدم هاي منفي باف دوري كنيد زيرا آنها با 
تمام توان شان آماده سرزنش شما هستند

ذهن انسان براي دور ماندن از درد و ناراحتي، 
بي وقفه كار مي كند و خستگي ناپذير است و 
در واقع هر كاري مي كند تا از هر نوع دردي 
در هر اندازه اي كه هســت، جلوگيري كند. 
بخشــي از رنج و عذاب شكست، مربوط به 
افراد ديگري است كه به شما مي گويند: »من 
به تو مي گويم كه چنين است« يا »تو بايد به 
حرف من گوش مي دادي« و »وقتي در اوج 
موفقيت بودي، بهترين كار اين بود كه كنار 

بكشي.« 
منفي باف ها هميشــه با تمام توان شــان در 
اطراف تان هســتند تا از ديد خودشان از شما 
انتقاد كنند. اما شما به آنها گوش ندهيد. فقط 
اين را بدانيد كه هميشــه كساني هستند كه 
از شكســت ها و عدم موفقيت  شما خوشحال 

شــوند، اما دوســتان واقعي هم 
داريــد كــه پيروزي هاي تان 

را جشــن مي گيرنــد و با 
به  تشويق هاي شان 

شما انگيزه مي دهند تا به هدف هاي تان برسيد. 
بهتر اســت روي تكنيك هاي مثبت انديشي 

بيشتر كار كنيد. 

  ۳. موفقيت نشانه هايي دارد؛ در هر فراز و 
نشيبي دنبال اين نشانه ها بگرديد

هرچند شكست مي تواند دشــوار باشد، اما 
زمان خوبي براي جستجوي نشانه هاست، زيرا 
موفقيت سرنخ هايي دارد. دنبال شان بگرديد 
تا پيداي شــان كنيد. در هر زمينه اي كه تلاش 
مي كنيد و هر هدفي كه داريد، دنبال كســاني 
بگرديد كه موفقيت هاي شان، الگوي شماست. 
سپس جستجو كنيد تا كليدها را پيدا كنيد. مردم 
معمولا باور نمي كنند كه بيشتر افراد موفق، بارها 
و بارها شكست خورده اند، اما قابل توجه ترين 
وجه تمايزشان اين است كه هرگز دست از تلاش 
برنداشته اند. اين، بزرگ ترين تفاوت افراد موفق 
با افراد ناموفق اســت. موفق ترين ها، روحيه 

سرسختي در تسليم ناپذيري و پشتكار دارند. 

 4. به شكست مانند يك فرصت نگاه كنيد تا 
بر ترس هاي تان غلبه كنيد

گاهي وقت ها، شكست به خودي  خود دليل ترس 
افراد نيســت؛ بلكه اين ترس از شكست است 
كه آنها را از اقدام باز مي دارد. غلبه بر شكست، 
فرصتي است تا ترس هاي تان را كنار بزنيد؛ فرصتي 
براي چيره شدن بر ميل دروني كه مي گويد: فرار 

كن و در گوشه اي با خودت تنها باش. 
huffingtonpost :منبع
www. beytoote. com :ترجمه

بازاريابي جامع نگر
 )Holistic Marketing( چيست؟ 
 Holistic بازاريابــي جامع نگــر يــا كل نگــر يــا
Marketing نگــرش بازاريابــي را در 4 حــوزه 
مختلف تحت پوشــش قــرار داده اســت. تمركز 
بر رابطه با مشــتريان و همچنين تمركــز بر ارتباط 
بــا كاركنان در داخل ســازمان، حضــور اجتماعي 
سازمان و يكپارچه ســازي فعاليت هاي بازاريابي در 
ابعاد مختلف اســت. بازاريابي جامع نگر بازاريابان را 
از توجه به محصول به توجه به مشتري و همچنين 
از تمركز بر فروش كالا و خدمات به كســب رضايت 
مصرف كنندگان هدايت مي كند. البته اين نگرش ۱۰ 
سال است كه در حوزه بازاريابي مطرح شده، اما امروزه 
مورد بازيابي مجدد قرار گرفته است. مديران بازاريابي 
جامع نگر نبايد به مشتريان به عنوان مشتري بنگرند، 
بلكه بايد پس از جذب مشتري به فكر حفظ آنها و بهبود 
سبك زندگي مصرف كنندگان برند باشند. مديران بايد 
بررســي كنند كه به چه روشي واحدهاي شركت در 
راستاي جلب رضايت مشتريان فعاليت كنند. از جمله 
مصاديقي كه بازاريابي جامع نگر مي تواند در سراسر 

شركت نمايان شود، عبارت است از: 
۱- وقتي مشــتريان با محصولاتي با كيفيت بدي 

روبه رو مي شوند. 
۲- وقتي محصولات با تاخير تحويل آنها مي شود. 

۳- وقتي فاكتورهاي آنها درست ارسال نشود. 
4- وقتي خدمات پس از فروش به شــيوه درستي 

ارائه نشود. 
۵- وقتي ساير اشتباهات در فرايند كاري شما بروز 

مي كند. 
در اين اوقات است كه مصرف كنندگان برند شما 
ناراحت شــده و اعتماد خود را به سرعت از دست 
مي دهند. اين وظيفه بازاريابي جامع نگر است كه 
همه پرسنل را در راســتاي تفكر مشتري هدايت 
كرده و همــه كاركنــان را براي ارائــه و تعهدات 
اعلام شده از طرف برند پيگيري كنند. مديران نبايد 
فراموش كنند كه ذي نفعان شركت و برند شامل 
سهامداران، مشتريان، پرسنل، توزيع كنندگان كالا 
و فروشندگان بررسي شوند. در صورت بي توجهي به 
هركدام از ذينفعان، بي نظمي در برنامه هاي شركت 

حس شده و در رشد آن اختلال ايجاد مي كند.
www. qmpmarketing. com

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

در نظر گرفتن ديدگاه شــخصي ديگران مي تواند در تصميم گيري 
ما را ياري دهد. بنابراين توصيــه مي كنم ديدگاه خود 

را با افراد آگاه و خبره در حوزه اي كه مي خواهيد 
تصميم بگيريــد، در ميــان بگذاريد، چون 

به هر ترتيب ممكن اســت نكاتي به شــما 
 بگويند كــه هرگز به ذهن تان نرســيده

 باشد. 
 اما فراموش نكنيد فقط مشــورت كنيد 
و نظرات را جمــع آوري و تحليل كنيد، 
ولي تقليد نكنيد. تقليــد كوركورانه از 
تصميمات ديگران اغلــب فرجامي جز 

شكست ندارد. 
اينكه كسي در جايي با روشي موفق بوده است، 

دليل بر اين نيست كه ما هم دقيقا با همان روش در جايي ديگر موفق 
شويم و به اهداف مان برسيم، اتفاقا معمولا برعكس هم 

مي شود. 
مشــورت بايد بسيار ســريع و كوتاه انجام 
شود، چراكه تحقيق و بررسي بيش از حد، 
حساسيت بيش از اندازه به خرج دادن و 
خوب و بد كردن هاي زيادي، تنها وقت تان 
را تلف كرده و حتي گاهي باعث مي شود 
گيج شــويد كه بالاخره كدام درست و 
كدام غلط اســت. يادتان باشد به دنبال 
بهترين گزينه بودن تنها وقت تلف كردن 

است. 
@PracticalManagement

مشورت كنيد  اما  تقليد نكنيد

بهترين راهكار مبارزه با آسيب يا جرم در اجتماع، 
كنترل اجتماعي علل آن است

  سردار حميد هداوند، معاون هماهنگ كننده پليس پايتخت
امنيت اجتماعي يك رابطه دوســويه است كه يك ســوي آن مشاركت پذيري 
شهروندان و سوي ديگر آن، تلاش پليس در ايجاد امنيت است كه بدون همكاري 

شهروندان ايجاد امنيت اجتماعي به شكل واقعي غير ممكن خواهد بود. 
اجتماع به مجموع انسان هايي گفته مي شود كه به دلايل مختلف اعم از مادي و 
معنوي گرد هم جمع شده و اجزا و خرده نظام هاي مختلفي را در خود شكل مي دهد. 
اين اجزا با يكديگر و حتي با اجتماع هاي ديگر در ارتباط بوده و از قوانين و مقرراتي 

كه نظم اجتماعي را ايجاد مي كند، پيروي مي كند. 
در نظم اجتماعي آنچه مهم است داشتن امنيت اجتماعي - احساس اطمينان 
خاطر- براي تمام افراد جامعه است. در اين نوع امنيت، جامعه و گروه انساني و هريك 
از اجزاي اجتماع در ايجاد آن نقش اساسي دارند و تمام تلاش هاي جوامع انساني 

رسيدن به اين نوع امنيت است. 
گفتني است همانطور كه بدن آدمي با داشتن نظم و انتظام بين اجزاي خود، گاهي 
با بيماري مواجه مي شود، نظام هاي اجتماعي نيز فارغ از اين موضوع نبوده و حتي 
با داشتن قوانين و مقررات متناسب با نياز جامعه و پويا، با يك سري بيماری هاي 
اجتماعي به نام پديده هاي اجتماعي مواجه خواهد شد كه در شكل ابتدايي، به اين 
پديده ها، آسيب و در صورت شيوع و برهم زدن نظم و هنجارهای اجتماعي به آن 
جرم گفته مي شود. اين پديده هاي اجتماعي از آسيب تا جرم از رفتار انسان نشأت 
مي گيرد. بنابراين پديده هاي اجتماعي بدون علت به وجود نمي آيند؛ بلكه داراي 
علل سازنده اي هستند كه تجميع اين عوامل، موجب تغيير رفتار انسان خلاف 
مقررات جامعه مي شود. بهترين راهكار براي از بين بردن علت سازنده پديده هاي 
اجتماعي، كنترل آن عوامل است. كنترل اجتماعي به مجموع عوامل محسوس 
و نامحسوسي گفته مي شود كه يك جامعه در جهت حفظ معيارهاي خود به كار 
مي برد. به تعبيري ديگر مجموعه موانعي است كه جامعه براي جلوگيري از كج روي 

اجتماعي در راه افراد مخل نظم اجتماعي قرار مي دهد. 
از جمله كنترل هاي اجتماعي توجه به هشــدارهاي پليس و رعايت آن توسط 
شهروندان است كه از بروز بي نظمي و برهم خوردن امنيت اجتماعي و گرفتار شدن 

در دام مجرمان جلوگيري خواهد كرد. 
در مراجعاتي كه اخيرا شاهد آن هستيم، مراجعه مالباختگاني است كه به مراكز 

انتظامي درباره كلاهبرداري در فضاي مجازي شكايت دارند. 
كلاهبرداري در فضاي مجازي به دليل پايين بودن سطح آگاهي مردم، مشكلات 
فرهنگي و اخلاقي كاربران، سهولت ارتكاب و پنهان ماندن مجرمان، عدم نياز به 
مخفي شدن بعد از وقوع جرم، عدم نياز به همكار، معاون و شريك در انجام جرم، 
عدم نياز به حضور در محدوده جغرافيايي خاص، عدم نياز به زمان مناسب و... به 
راحتي انجام مي شود. پس هوشياري هر چه بيشتر شهروندان را در محيط هاي 

مجازي مي طلبد كه توصيه مي شود: 
اطلاعات شخصي و بيوگرافي زندگي خويش را در اختيار مخاطب خود در فضاي 
مجازي قرار ندهيد و اين احتمال را بدهيد كه ممكن است اظهارات و اطلاعاتي كه 
او مي گويد، كذب باشد و از طرفي ديگر از قصد و نيت او در ايجاد ارتباط در فضاي 

مجازي، آگاهي نداريد؛ بهتر است در تبادل اطلاعات، دقت لازم را داشته باشيد. 
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توصيه هاي بازاريابي براي كسب وكارهاي كوچك 
اين نوشتار سعي دارد روش هاي كم هزينه 
بازاريابي و فروش را براي كسب وكارهاي 

كوچك معرفي كند: 
ســعي كنيد در تمام نامه هايــي كه براي 
مشتريان خود مي فرستيد، از دست نوشته 
يا مهرهاي مخصوص يا برچسب هاي خاص 
استفاده كنيد. كســب وكارهاي كوچك به 
دليل ماهيت شان نمي توانند از روش هاي پر هزينه تبليغاتي براي معرفي خود و 
محصولات شان استفاده كنند، بنابراين در بازاريابي اين كسب وكارها بايد به دنبال 
روش هاي كم هزينه تر بود.  بايد به اين نكته توجه داشت كه شما مي توانيد مشابه 

اين روش ها را براي بازاريابي الكترونيكي هم مورد استفاده قرار دهيد. 

۱( بهترين آگهي هاي خود را به صــورت كارت چاپ و براي 
مشتريان تان در بازار هدف ارسال كنيد 

مشتريان كارت هايي مي خوانند كه كوتاه و خلاصه باشد. يك آگهي كوچك 
روي يك كارت پستال مي تواند بازديدكنندگان زيادي را به وب سايت شما 
بياورد و اين خود مي تواند باعث افزايش فروش شــما شود. هزينه اين كار 

معمولا زياد نيست. 

۲( معمولا يك روش بازاريابي هميشه براي همه كسب وكارها 
موفق نيست، بنابراين روش هاي بازاريابي خود را مرتب عوض كنيد 

و در استفاده از اين روش ها خلاق باشيد 
مشتريان شما اگر متن آگهي شما عوض نشود، خسته مي شوند، البته خود 
شما هم از اين يكنواختي خسته خواهيد شد. بازاريابي مي تواند مفرح باشد، 
بنابراين از مزيت هاي استفاده از روش هاي متنوع بازاريابي براي برقراري ارتباط 
با مشتريان باارزش خود استفاده كنيد اما در انتخاب روش هاي بازاريابي خود 
دقت كنيد. هميشه براي يك بازاريابي موفق بايد براساس يك طرح بازاريابي 
عمل كرد. سعي كنيد در طرح بازاريابي خود از روش هاي متنوع استفاده كنيد. 
هميشه نظر مشتريان خود را درباره روش هايي كه به كار برده ايد، جويا شويد. 

اين نظريات مي توانند موفقيت طرح بازاريابي شما را تضمين كند. 

۳( جواب تلفن هاي خود را متفاوت بدهيد 
سعي كنيد كه سفارش هاي خاصي را در هربار جواب دادن تلفن، به مشتري 
خود ارائه كنيد. به عنوان مثال مي توانيد بگوييد: »روز بخير؛ من... هستم. 
دوست داريد با سرويس جديد ما آشنا شويد.« تلفن كننده مجبور مي شود 
كه از شما درباره اين سرويس ها سوال كند. بيشتر شركت ها پيام هايي را 
از پيش ضبط شده دارند كه وقتي مشتري پشت خط مي ماند آنها را براي 
مشتري پخش مي كنند. شما مي توانيد اينكار را خودتان انجام دهيد. از نظر 

مشتري تفاوتي ندارد كه اين پيام از قبل ضبط شده يا زنده باشند. 

مهارت


